
Nagrodzeni  
za kulturę
Podczas uroczystości, która 
odbyła się 16 czerwca w Te-
atrze Nowym w Poznaniu, 
wręczono marszałkow-
skie nagrody i stypendia 
w dziedzinie twórczości 
artystycznej, upowszechnia-
nia i ochrony dóbr kultury.  
 u str. 2

Znów miliony 
dla szpitali
Prawie 140 milionów 
złotych warte są w sumie 
„pocovidowe” unijne 
dotacje z WRPO 2014-2020 
przekazane w ostatnich 
dniach przez samorząd wo-
jewództwa wielkopolskim 
szpitalom.  str. 3

Dla ochłody
Fontanna to element tak 
zwanej małej architektury, 
który istnieje chyba tak 
długo, jak długo człowiek 
mieszka w miastach. Co „dla 
piękna i ochłody” stawiano 
przez lata w Poznaniu? 
 u str. 10

U generała
Uczniowie szkół noszących 
imię generała Jana Henryka 
Dąbrowskiego po raz ko-
lejny spotkali się na terenie 
zespołu pałacowo-parkowe-
go w Winnej Górze, gdzie 
zorganizowano specjalny 
zlot. u str. 11

Inna strona  
samorządu
Czy samorządowcy potrafią 
być „zaklinaczami deszczu”? 
Co radny szykuje sobie 
w „Dziekance”? Czy można 
uczestniczyć w obradach 
komisji na grzbiecie konia? 
Kto powiedział, że trzoda 
ledwo dyszy? u str. 16

Młodzi rządzą
12 czerwca odbyła się w Poznaniu inau-
guracyjna sesja Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Wielkopolskiego I kadencji. 
Podczas obrad radni złożyli ślubowanie, ode-
brali zaświadczenia o wyborze, a następnie 
wyłonili ze swojego grona prezydium izby 
i jej sekretarza. Wybrali również skład Komisji 
Regulaminowej.  u str. 8-9

Sprzeciw radnych
Podczas czerwcowej sesji radni w spe-
cjalnym stanowisku wyrazili sprzeciw 
wobec ministerialnej decyzji o redukcji 
liczby punktów informacyjnych funduszy 
europejskich w Wielkopolsce. Nie przyjęto 
natomiast proponowanego przez PiS sta-
nowiska „w sprawie obniżenia się poziomu 
kultury debaty politycznej”.  u str. 4

Wakacje od wojny
Od początku rosyjskiej agresji na Ukrainę 
samorząd województwa szczególną wagę 
przywiązuje do inicjatyw na rzecz naszego 
partnerskiego regionu – obwodu charkow-
skiego. Jedną z nich jest wakacyjny pobyt 
w Wielkopolsce 80 młodych Ukraińców 
z Charkowa i okolic. Dla gości zaplanowano 
wiele atrakcji. u str. 2
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Na kilka sposobów za-
akcentowano w Wiel-
kopolsce 25 lat, jakie 

minęło od uchwalenia przez 
Sejm ustawy, powołującej 
do życia samorządy woje-
wództw.

Prawie 10 tysięcy miesz-
kańców regionu przyjęło za-
proszenie marszałka Marka 
Woźniaka na PIKNIK NA 
FEST!, który odbył się 10 
czerwca na poznańskiej Cy-
tadeli. Wydarzeniu, podczas 

którego przygotowano mnó-
stwo atrakcji, w tym wystę-
py gwiazd polskiej sceny mu-
zycznej, towarzyszyło hasło: 
„Dumni z Wielkopolski”.

– 25 lat Samorządu Woje-
wództwa Wielkopolskiego 
to okres co najmniej jedne-
go pokolenia. Dlatego uznali-
śmy, że to najwyższy czas, aby 
nas lepiej poznać, zaprzyjaź-
nić się z nami i przy tej jubi-
leuszowej okazji po prostu się 
spotkać – powitał uczestni-

ków pikniku Marek Woźniak. 
– Poznajcie nas i pamiętajcie, 
bo wszyscy razem tworzy-
my samorząd województwa, 
a naszą rolą jest tylko gospo-
darzyć tą wspólnotą, która 
obejmuje cały region i wszyst-
kich jego mieszkańców.

Wcześniej, 5 czerwca w Sali 
Ziemi Międzynarodowych 
Targów Poznańskich odbyła 
się uroczysta gala, nazwana 
przez marszałka „spotkaniem 
przyjaciół samorządu”. W jej 

trakcie Marek Woźniak wrę-
czył okolicznościowe medale 
ustanowione z okazji jubile-
uszu regionalnej wspólnoty. 
Otrzymali je parlamentarzy-
ści, członkowie zarządu wo-
jewództwa, sejmikowi radni 
oraz inne osoby zaangażowane 
w budowę silnego samorządu.

Z okazji jubileuszu 25-le-
cia specjalne stanowisko, 
podkreślające znaczenie wo-
jewództw w procesie budowy 
demokratycznej i wolnej Pol-

ski, przyjęli uczestnicy posie-
dzenia Konwentu Przewod-
niczących Sejmików Woje-
wództw RP, który obradował 
15 czerwca w Poznaniu. Z ko-
lei o aktualnych wyzwaniach 
samorządowych wspólnot, 
w tym o relacjach ze stacjo-
nującymi w Polsce żołnierza-
mi USA, rozmawiali na swo-
im konwencie marszałkowie 
województw, którzy do stoli-
cy Wielkopolski przyjechali 
13 czerwca. u str. 6-7

Wszyscy tworzymy  
samorządową wspólnotę
Świętowaliśmy 25-lecie funkcjonowania województwa wielkopolskiego.
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Wykonane z drona, tuż przed koncertem Agnieszki Chylińskiej, pamiątkowe zdjęcie uczestników jubileuszowego pikniku na poznańskiej Cytadeli.
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Marszałek Marek Woźniak, 
wicemarszałek Wojciech Jan-
kowiak i  Paulina Stochnia-
łek z  zarządu województwa 
reprezentowali regionalny 
samorząd podczas szeregu 
uroczystości zorganizowa-
nych dla uczczenia bohaterów 
Poznańskiego Czerwca 1956, 
w tym na głównych obcho-
dach na placu Mickiewicza. 
Z  kolei wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak i przewodni-
cząca sejmiku Małgorzata Wa-
szak-Klepka wzięli udział we 
wręczeniu nagród w drugiej 
edycji konkursu „Stukot’56”.

WCO się rozrośnie?

Podległe samorządowi wo-
jewództwa Wielkopolskie 
Centrum Onkologii, działa-
jące głównie w  budynkach 
przy ul. Garbary w Poznaniu, 
chce rozszerzy swoją działal-
ność, zagospodarowując też 
pobliskie zabudowania szpi-
talne przy ul. Długiej. Nieru-
chomość, z której wyprowa-
dzi się placówka kliniczna, na-
leży do Zgromadzenie Sióstr 
Miłosierdzia św. Wincentego 
á Paulo. Reprezentująca je sio-
stra Małgorzata Pranga i dy-
rektor WCO prof. Julian Malicki 
30 czerwca podpisali stosow-
ny list intencyjny.

Rada radzi

Wielkopolska Rada Trzydzie-
stu – organ doradczy zarządu 
województwa w sferze rozwo-
ju gospodarczego – obrado-
wała 21 czerwca w siedzibie 
samorządowej spółki Wielko-
polski Fundusz Rozwoju. Za-
poznała się z jego działalnoś-
cią, a  także z  ofertą Zamku 
Wielkopolskiego w  Rokoso-
wie. Podczas posiedzenia Ja-
cek Bogusławski z  zarządu 
województwa wręczył akt 
powołania do WR30 prezeso-
wi Izby Gospodarczej Wielko-
polski Wschodniej Mateuszo-
wi Kowalskiemu.  ABO

NA WSTĘPIE

Artur Boiński

HISTORIA  
I PRZYSZŁOŚĆ 

Sporo się działo w związku z 25. rocznicą ustanowienia przez 
parlament samorządu województwa i przy okazji tego jubile-
uszu, co znajduje odzwierciedlenie na naszych łamach. O hi-
storii i dokonaniach ćwierćwiecza naszej regionalnej wspól-
noty pisaliśmy przed miesiącem. Teraz relacjonujemy m.in. 
wielki piknik, podczas którego – dzięki masowemu przyjęciu 
przez Wielkopolan zaproszenia marszałka – przypomniano, że 
przecież samorząd to nie (tylko) radni, marszałkowie i urzęd-
nicy, ale cała wspólnota zamieszkująca dany obszar. Świetnie 
się złożyło, że akurat w tym jubileuszowym okresie to właśnie 
w Poznaniu odbyły się posiedzenia konwentów marszałków 
i przewodniczących sejmików. Można było przypomnieć, że 
stolica Wielkopolski to w naszej najnowszej historii także sto-
lica polskiej samorządności. Mnie najbardziej jednak cieszy 
konstatacja, że nasz samorząd ma przed sobą – przynajmniej 
jeśli chodzi o działających w nim ludzi – także dobrą przyszłość. 
Ten ostatni wniosek można wysnuć na podstawie obserwacji 
inauguracyjnej sesji Młodzieżowego Sejmiku Województwa 
Wielkopolskiego. z

Monitorują eurofundusze
W Poznaniu obradował 
komitet monitorujący eu-
rofundusze dla regionu, 
a w Koninie powołano gre-
mium sterujące projektem 
„LIFE After Coal”.

Wielkopolska stawia na 
współpracę, która wykracza 
poza obszar jednej gminy. 27 
czerwca debatowano o tym 
w UMWW podczas kolejne-
go posiedzenia komitetu mo-
nitorującego program Fun-
dusze Europejskie dla Wiel-
kopolski 2021-2027.

– Zdecydowaliśmy, żeby 
w naszym programie unijnym 
rozszerzyć formułę zintegro-
wanych inwestycji terytorial-
nych. Do istniejących ZIT-ów 
w aglomeracji poznańskiej 
i kalisko-ostrowskiej dołą-
czą obszary miejskie w: Pile, 
Gnieźnie, Koninie, Lesznie 
oraz w Kole i Turku – podkre-
śla marszałek Marek Woźniak. 
– Doświadczenia ostatnich lat 
pokazują, że ZIT-y pomogły 
w utrwaleniu współpracy mię-

dzy JST. Efektem są projekty, 
których realizacja wykraczała 
poza obszar jednej gminy.

Gremium przyjęło też kry-
teria wyboru projektów do 
kilku zbliżających się konkur-
sów oraz strategię komunika-
cji funduszy europejskich.

29 czerwca w konińskim 
Centrum Kultury i Sztu-
ki Oskard powołano z kolei 
39-osobowy zespół komite-
tu sterującego projekt „LIFE 
After Coal”, czyli życie po 
węglu. Tworzą go przedsta-
wiciele partnerów i benefi-
cjentów unijnego przedsię-
wzięcia (samorządowcy, na-
ukowcy, działacze trzeciego 
sektora, NFOŚiGW), które 
ma pozwolić na realizację do 
2040 r. tzw. strategii neutral-
ności klimatycznej wschod-
niej Wielkopolski.

Akty powołania jego człon-
kom wręczył Jacek Bogusław-
ski z zarządu województwa, 
a lista nazwisk jest dostępna 
na stronie umww.pl.  RAK

Okolicznościowa ekspozycja, przypominająca 100. rocznicę 
urodzin Wisławy Szymborskiej, została zaprezentowana na 
froncie Urzędu Marszałkowskiego w Poznaniu. Już 24 paź-
dziernika sejmik ustanowił rok 2023 Wielkopolskim Rokiem Wi-
sławy Szymborskiej. Wskazywano wówczas m.in. na chęć przy-
pomnienia wielkopolskich korzeni urodzonej w Kórniku pol-
skiej noblistki oraz docenienia roli poezji w naszym życiu. ABO

STO LAT OD URODZIN NOBLISTKI

FO
T.

 A
RT

U
R 

BO
IŃ

SK
I

Dla rolnictwa
Trzy kierowane do ministra 
stanowiska, będące efektem 
zaniepokojenia sytuacją 
wybranych branż, to efekt 
czerwcowych prac Wielko-
polskiej Rady Rolniczej.

Działająca od lutego 
15-osobowa rada jest ciałem 
doradczym zarządu woje-
wództwa. Jednym z jej zadań 
są działania promocyjne i in-
terwencyjne na rzecz wielko-
polskiego rolnictwa.

WRR zwróciła uwagę na 
poważny problem dotyka-
jący rolników i cały sektor 
związany z niską ceną zbóż, 
będącą efektem niekontrolo-
wanego ich napływu z Ukra-
iny. W stanowisku wskaza-
no działania, których pod-
jęcie przez resort rolnictwa 
pozwoliłoby na ograniczenie 
negatywnych zjawisk.

W innym stanowisku rada 
zaapelowała o interwencję na 
rynku gęsi. Podkreślono, że 
ich hodowla i produkcja gę-
siny w Polsce napotyka wiele 
problemów. Jest to spowodo-
wane m.in. brakiem rozwią-
zań, które uwzględniałyby 
inną, niż w przypadku prze-
mysłowej i fermowej produk-
cji drobiu, specyfikę tej bran-
ży.

Trudna sytuacja hodowli 
koni rasy wielkopolskiej sta-
ła się przedmiotem kolejnego 
stanowiska WRR. Wskazano 
w nim zagrożenia dla zacho-
wania ciągłości rasy oraz ko-
nieczne działania wspomaga-
jące jej dalsze utrzymywanie 
wśród hodowców.  ABO

Kulturalne asy i nadzieje

Samorząd województwa 
docenił postaci, które mają 
niekwestionowane zasługi 
dla wielkopolskiej kultury, 
a także osoby, które zamie-
rzają w tę dziedzinę wnieść 
coś nowego.

Podczas uroczystości, 
która odbyła się 16 czerw-
ca w Teatrze Nowym w Po-
znaniu, wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak i przewod-
niczący sejmikowej Komisji 
Kultury Henryk Szopiński 
wręczyli marszałkowskie na-
grody i stypendia w dziedzi-
nie twórczości artystycznej, 
upowszechniania i ochrony 
dóbr kultury.

„Wyróżniająca się dzia-
łalność artystyczna lub też 
w dziedzinie animacji kultu-
ralnej wymaga docenienia, 
gdyż stanowi podstawę za-
chowania i rozwoju kultury 
naszego regionu” – podkre-
ślono w uzasadnieniu wyboru 
nagrodzonych.

Tegoroczni laureaci to: Ma-
riusz Forecki, Krzesimir Dęb-
ski, Andrzej Lajborek, Janusz 
Karwat, Marek Rezler, Maria 
Jaszczyk, Izabella Gustowska, 
Anna Gałczyńska oraz Jan 
Kasper. Z kolei stypendysta-
mi zostało 38 osób. Ich pełna 
lista, a także opisy tego, na co 
przeznaczą przyznane wspar-
cie, jak również sylwetki na-
grodzonych – dostępne są na 
www.umww.pl.

Nagrody kulturalne mar-
szałka są przyznawane od 
2003 roku, a stypendia – od 
roku 2005. W bieżącej edycji 
łącznie na obie formy wyróż-
nień samorząd województwa 
przeznaczył prawie pół milio-
na złotych.

Zwieńczeniem czerwco-
wej uroczystości w Teatrze 
Nowym był występ Ralpha 
Kamińskiego, który zebra-
nych rozbawił, wzruszył, 
a w finale nawet… porwał 
do tańca.  ABO
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Nagrody i stypendia wręczyli w Teatrze Nowym wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak i przewodniczący sejmikowej Komisji Kul-
tury Henryk Szopiński. 
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Wakacje od wojny
Wielkopolska po raz kolejny zapewniła wypoczynek grupie 
dzieci i młodzieży z obwodu charkowskiego.

Od początku rosyj-
skiej agresji na Ukra-
inę samorząd woje-

wództwa szczególną wagę 
przywiązuje do inicjatyw na 
rzecz naszego partnerskiego 
regionu – obwodu charkow-
skiego. Jedną z nich jest, orga-
nizowany już po raz kolejny, 
wakacyjny pobyt w Wielko-
polsce młodych Ukraińców 
z Charkowa i okolic.

– Często powtarzam, jak 
ważne jest to, byśmy się nie 
znudzili pomaganiem na-
szym sąsiadom zza wschod-
niej granicy. Od początku 
wojny w Ukrainie działamy 
na różnych frontach. Ważna 
jest i ta duża pomoc, i takie 
gesty – podkreśla marszałek 
Marek Woźniak. – Cieszę się, 
że możemy przyjąć naszych 
młodych gości i zapewnić, 
że u nas zawsze spotkają się 
z serdecznym przyjęciem.

Tym razem przyjechała do 
nas grupa 80 dzieci i młodzie-
ży z 10 opiekunami. Pocho-
dzą z obszarów dotkniętych 

rosyjską agresją – Charkowa 
i jego okolic, miast Bałakli-
ja i Kupiańsk oraz gmin Wil-
chiwska, Derhacze, Złocziw-
ska, Rohańska, Starosałtiwska 
i Cyrkuniwska.

Ich pobyt zaplanowano na 
4-16 lipca. Przewidziano dla 
nich zajęcia artystyczne i re-
kreacyjne, a także zwiedza-
nie m.in. Poznania, Gniezna, 
Kórnika, Puszczykowa.

Na początku turnusu 
z ukraińskimi gośćmi spot-
kała się na poznańskiej Mal-
cie Paulina Stochniałek z za-
rządu województwa i wręczy-
ła przybyszom upominki od 
Wielkopolan. 

– Chcemy dać im chwilę 
wytchnienia, dobre emocje, 
przyjaźnie – mówiła po roz-
mowach z przybyszami Pau-
lina Stochniałek.  ABO
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Z gośćmi z Ukrainy spotkała się w Poznaniu Paulina Stochniałek 
z zarządu województwa.
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Nasza wieś

Rozstrzygnięto XI edycję 
konkursu „Nasza wieś, naszą 
wspólną sprawą” w ramach 
programu „Wielkopolska Od-
nowa Wsi”. Organizacje poza-
rządowe mogły uzyskać do-
finansowanie niewielkich in-
westycji, organizacji imprez 
tematycznych, zakupu to-
warów służących kultywo-
waniu folkloru oraz tradycji 
społeczności lokalnych, wy-
dania materiałów promocyj-
nych, organizacji warszta-
tów lub szkoleń. – Dofinan-
sowanie w kwocie prawie 0,5 
mln zł otrzymają 44 projekty 
– informuje wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski.

Dzieci wyjadą

Milion złotych samorząd wo-
jewództwa przekaże wybra-
nym podmiotom na organiza-
cję wypoczynku wakacyjnego 
dla dzieci i młodzieży z Wiel-
kopolski. Chodzi o kolonie dla 
prawie 600 młodych osób, wy-
chowujących się w rodzinach 
z problemem uzależnień. Pod-
opieczni spędzą kilkanaście 
dni nad morzem lub w  gó-
rach, wezmą udział w wyciecz-
kach pieszych i rowerowych 
oraz w  wydarzeniach kultu-
ralnych, sportowych i rekre-
acyjnych.

Kolejowe widoki

„Widoki z  podróży Koleja-
mi Wielkopolskimi” to temat 
trzeciej edycji konkursu pla-
stycznego Kolei Wielkopol-
skich pod nazwą „Pociąg do 
sztuki”. Ma on zachęcić do 
twórczego interpretowania 
i  przedstawiania różnych 
miejsc Wielkopolski z  per-
spektywy podróży składami 
samorządowej spółki. Prace 
(dowolna technika, format 
B1) można przesyłać do 20 
sierpnia na adres: pociagdo-
sztuki@koleje-wielkopolskie.
com.pl. Szczegóły na stronie 
www spółki.  ABO

Napisali o regionie

Artur Makowski (kategoria „li-
teratura naukowa”), Radosław 
Nawrot („literatura popular-
nonaukowa i beletrystyka”), 
Maciej Michalski i  Krzysztof 
Podemski („literatura dotyczą-
ca miasta Poznania”) – to lau-
reaci konkursu Poznańskiego 
Towarzystwa Przyjaciół Nauk 
za najlepszą publikację o Wiel-
kopolsce w 2022 roku. Nagro-
dę specjalną na swoje 100-le-
cie otrzymała „Kronika Miasta 
Poznania”. Laureatów uhono-
rował 6 lipca w siedzibie PTPN 
jego prezes Filip Kaczmarek. 

30 lat z Bretanią

30 lat działalności w  Po-
znaniu świętował w  czerw-
cu Dom Bretanii. Odbył się 
okolicznościowy koncert 
oraz trzydniowa konferen-
cja „Bretania–Polska–Ukrai-
na”. Wzięli w niej udział m.in. 
wicemarszałek Wojciech 
Jankowiak i  odpowiedzial-
na w Radzie Regionu Breta-
nia za kontakty z Wielkopol-
ską Katja Krüger. Spotkała się 
ona również z Pauliną Stoch-
niałek z zarządu wojewódz-
twa, by porozmawiać o poli-
tyce społecznej, migracjach, 
działaniach Wielkopolski dla 
Ukrainy oraz polityce rów-
nościowej.

Nie zmarnują

14 czerwca wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski podpi-
sał umowy z przedstawicie-
lami banków żywności, któ-
re uzyskały dofinansowanie 
na realizację zadań w ramach 
konkursu dotyczącego pro-
wadzenia „ośrodków ograni-
czenia marnotrawstwa i po-
mocy żywnościowej”. Ponad 
230 tys. zł trafi do czterech 
podmiotów, które m.in. mają 
pomóc samorządowi woje-
wództwa w  reagowaniu na 
klęski żywiołowe i katastrofy 
w formie pomocy żywnościo-
wej i rzeczowej.  ABO
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7 czerwca w Bazarze Poznańskim z udziałem m.in. marszałka 
Marka Woźniaka zainaugurowano nową inicjatywę kultural-
ną, zrzeszającą różne jednostki związane z „pracą u podstaw” 
w Wielkopolsce. Szlak Pracy Organicznej będzie opowiadał hi-
storię naszej gospodarności i samorządności – idei, wokół której 
budowało się społeczeństwo obywatelskie na terenach zaboru 
pruskiego. Miejsca związane z życiem i działalnością wielkopol-
skich organiczników przybliżą mieszkańcom regionu i turystom 
idee pracy u podstaw jako bezkrwawej drogi do wolności. Pro-
mując szlak (skupiający 14 obiektów, organizowany przez Pałac 
Generała Dąbrowskiego w Winnej Górze, tj. instytucję kultury 
SWW), samorząd chce budować przyszłość opartą na wiedzy, 
społeczeństwie obywatelskim, demokracji i poszanowaniu wol-
ności. Więcej o szlaku w następnym numerze „Monitora”.  RAK

W WIELKOPOLSCE ZAINAUGUROWANO SZLAK PRACY ORGANICZNEJ
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Regionalnie w Sybinie
W Rumunii odbyło się wy-
jazdowe posiedzenie komi-
sji COTER Europejskiego 
Komitetu Regionów.

Przypomnijmy, że w 2023 r. 
Wielkopolska świętuje 5-lecie 
współpracy z okręgiem Sy-
bin w Rumunii i jest to nasze 
najmłodsze regionalne part-
nerstwo.

22 i 23 czerwca debatowali 
tu (m.in. o skutecznym prze-
ciwdziałaniu dysproporcjom 
społecznym i gospodarczym 
między regionami i zielonej 

transformacji) członkowie 
EKR, w tym przewodniczący 
Vasco Alves Cordeiro i mar-
szałek Marek Woźniak.

Następnie marszałek roz-
począł (na zaproszenie prze-
wodniczącej rady okręgu 
Danieli Cîmpean) pierwszą 
oficjalną wizytę w Sybinie. 
Szefowie partnerskich re-
gionów kontynuowali m.in. 
rozmowy podjęte w kwiet-
niu w Wielkopolsce, doty-
czące nawiązania ściślejszej 
współpracy.  RAK

Międzynarodowe spotkania
Początek lipca to spotkania 
władz samorządu: z amba-
sadorem Nigerii i konsu-
lem generalnym Ukrainy.

3 lipca z wizytą w Wielko-
polsce przebywał ambasa-
dor Nigerii Christian Onuo-
ha Ugwu, którego w UMWW 
przyjął wicemarszałek Krzysz-
tof Grabowski. Gość podkre-
ślił, że jego kraj jest najwięk-
szą gospodarką kontynentu 

afrykańskiego, z dynamicz-
nie rosnącą populacją (chęt-
ną do pracy). 

Z kolei 7 lipca w UMWW 
marszałek Marek Woźniak 
rozmawiał z Yurijm Tokarem, 
konsulem generalnym Ukrai-
ny. Dyskutowano m.in. o po-
mocy ukraińskim samorzą-
dom i obywatelom oraz o per-
spektywach zakończenia woj-
ny i odbudowy tego kraju. RAK

Partnerzy z Hesji

14 czerwca wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak goś-
cił w UMWW delegację ze 
Stowarzyszenia Europa-
-Union Deutschland Lan-
desverband z Wiesbaden 
w Hesji.

W spotkaniu wzięli też 
udział radni województwa: 
Jerzy Lechnerowski, Patrycja 
Przybylska, Mirosława Rut-
kowska-Krupka, Marek Sowa 
i Henryk Szymański.

Wojciech Jankowiak, na-
wiązując do jubileuszu 
25-lecia SWW, zaprezento-

wał gościom m.in. osiągnię-
cia Wielkopolski w minio-
nym ćwierćwieczu. Podkre-
ślił, jak ważne są inwestycje 
unijne dla rozwoju polskich 
regionów. Odniósł się też do 
roli partnerstw międzynaro-
dowych (jak to z Hesją), któ-
re przynoszą nam wymierne 
korzyści, np. funkcjonowanie 
biura gospodarczego Hesja – 
Polska w Poznaniu, połącze-
nie lotnicze Poznań – Frank-
furt nad Menem czy wspólne 
biuro Wielkopolski i kilku re-
gionów w Brukseli. RAK
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W spotkaniu wzięli udział m.in. radni województwa.

Miliony dla szpitali
Samorząd województwa przekazał „pocovidowe” wsparcie wielkopolskim lecznicom.

Niemal 140 milio-
nów złotych warte 
są w sumie dotacje 

z WRPO 2014-2020 przeka-
zane w ostatnich dniach przez 
samorząd województwa wiel-
kopolskim szpitalom. 28 i 29 
czerwca marszałek Marek 
Woźniak podpisał w Pozna-
niu stosowne umowy z dyrek-
torami placówek.

Prawie 50 milionów zło-
tych trafiło do trzech uniwer-
syteckich szpitali w Poznaniu 
(klinicznego, ginekologicz-
no-położniczego i ortope-
dycznego), a 25 milionów do 
ośmiu wielkopolskich szpi-
tali powiatowych. Kolejne 
dziesiątki milionów rozdys-
ponowano pomiędzy siedem 
lecznic metropolii poznań-
skiej (to m.in. Wielkopolskie 

Centrum Onkologii, „Luty-
cka”, Wielkopolskie Centrum 
Pediatrii) oraz szpitale woje-
wódzkie w Kaliszu i Koninie.

W zdecydowanej więk-
szości obdarowane placówki 
przeznaczą otrzymane pie-
niądze na zakupy nowego 
sprzętu medycznego.

– To już ostatnie pienią-
dze ze starego budżetu unij-
nego. Robiliśmy wszystko, 
aby zgromadzić jak najwię-
cej wolnych środków i ulo-
kować je w opiece zdrowot-
nej. Są one istotne zwłasz-
cza w okresie pocovidowym, 
kiedy tych potrzeb, przede 

wszystkim sprzętowych, jest 
sporo. Musimy sobie szybko 
poradzić z długiem zdrowot-
nym, który został zaciągnięty 
w czasie pandemii – tłumaczy 
marszałek Marek Woźniak. 
I podsumowuje: –  28 szpita-
li w Wielkopolsce otrzymuje 
wsparcie finansowe o warto-
ści blisko 140 milionów zło-
tych. Skorzystają z niego pla-
cówki, którymi opiekują się 
różne podmioty – od Uniwer-
sytetu Medycznego, przez sa-
morząd województwa, po sa-
morządy powiatowe.

Warto przypomnieć, że za 
pośrednictwem samorządu 
województwa tylko w ramach 
WRPO 2014-2020 do wielko-
polskich szpitali w ostatnich 
latach łącznie trafiło aż 670 
mln zł.  ABO
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29 czerwca w UMWW marszałek Marek Woźniak, w towarzy-
stwie radnych Tatiany Sokołowskiej i Marty Dzikowskiej, prze-
kazał symboliczne czeki szpitalom z metropolii poznańskiej.
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Przedstawiamy tematy, które radni 
poruszali w interpelacjach i zapytaniach 

podczas LIV sesji sejmiku oraz  
w okresie międzysesyjnym.

Adam Bogrycewicz (PiS) złożył interpelacje 
dotyczące odpowiedniego utrzymania 
zarastającej ścieżki rowerowej na odcin-
ku Trzcianka – Smolarnia, a także konty-
nuacji remontu DW 133 na terenie gmi-
ny Drawsko. Pytał też o podtrzymanie 
zapowiedzi dotyczących wstrzymania 
się z powołaniem Parku Krajobrazowe-
go Dolina Noteci w przypadku sprzeci-
wu mieszkańców.

Marek Sowa (PiS) interpelował w sprawie 
uwzględnienia w projekcie przebudo-
wy budynku „Octowni” (który ma być 
przystosowany na nową siedzibę Mu-
zeum Okręgowego w Lesznie) powsta-
nia piwnic, które spełniałyby nie tylko 
funkcje magazynowe, ale też wymaga-
nia schronu.

Zofia Itman (PiS), nawiązując do sprzeda-
ży nieruchomości po byłym oddziale 
zakaźnym Wojewódzkiego Szpitala Ze-
spolonego w Koninie, pytała o pozosta-
jące własnością województwa grunty na 
terenie miasta, wskazując na potrzeby 
lokalowe tamtejszego Centrum Dosko-
nalenia Nauczycieli.

Łukasz Grabowski (PiS) wystosował zapyta-
nie o decyzję administracyjną dotyczą-
cą zwrotu do budżetu województwa 
środków związanych z nieprawidło-
wą realizacją zadania polegającego na 
przygotowaniu koncepcji i przeprowa-
dzeniu społecznej kampanii antyalko-
holowej.

Marek Gola (PO) wystąpił do zarządu wo-
jewództwa o dofinansowanie kwotą pół 
miliona złotych zadania inwestycyjnego 
Miejskiego Zakładu Wodociągów i Ka-
nalizacji w Kole, polegającego na bu-
dowie systemu archiwizacji i monitoro-
wania sieci wodociągowej zarządzanej 
przez tę spółkę.

Zofia Szalczyk (PSL) interpelowała w spra-
wie remontu DW 308 w miejscowości 
Bukowiec. Powołując się na zgłaszane 
przez mieszkańców skargi, związane 
z dokuczającym im hałasem i odczuwal-
nymi wstrząsami, prosiła o ocenę sta-
nu technicznego drogi i dokonanie ko-
niecznych napraw jej nawierzchni.

Filip Kaczmarek (PO) zgłosił interpelację 
w sprawie Panelu Liderów Samorządo-
wych Wielkopolskiej Platformy Wodoro-
wej. Nawiązując do otrzymanej wcześ-
niej odpowiedzi, pytał o możliwość 
zmiany regulaminu WPW, by członkami 
tego panelu byli też przedstawiciele or-
ganów stanowiących samorządu.

Małgorzata Waszak-Klepka (PO) w złożonej 
w okresie międzysesyjnym interpelacji, 
w związku z inauguracją Szlaku Pracy 
Organicznej i zapowiedzią podpisania 
listu intencyjnego w tej sprawie, popro-
siła o informacje na temat kryteriów wy-
boru partnerów do współpracy w tym 
przedsięwzięciu.  ABO

SEJMIKOWE PYTANIA
t

Bez debaty  
o kulturze debaty
Większość radnych woje-
wództwa nie zgodziła się 
na przyjęcie zapropono-
wanego przez opozycyjny 
klub PiS stanowiska sejmi-
ku „w sprawie obniżenia 
się poziomu kultury debaty 
politycznej”.

Wnioskodawcy chcieli  
w nim zaapelować m.in. 
„o poszanowanie godności 
ludzkiej uczestników sporu 
politycznego” oraz sprzeci-
wić się „aktom mającym zna-
miona znieważania osób za-
angażowanych w działalność 
polityczną”, a także wskazać, 
że sejmik powinien pozostać 
„miejscem sporu idei”.

Podczas czerwcowej sesji 
sejmiku, gdzie rozpatrywany 
był projekt, wypowiadali się 
jedynie jego autorzy.

– Wspólnotę samorządową 
z mocy ustawy tworzą wszy-
scy mieszkańcy wojewódz-
twa, niezależnie od swoich 
poglądów – przypomniał szef 
klubu PiS Zbigniew Czerwiń-
ski. – Każdy z nas, kto uzyskał 
mandat, reprezentuje miesz-
kańców województwa. Nie-
dopuszczalne są sugestie do-
tyczące tego, że ktoś może, 
a ktoś nie może wypowiadać 
się w imieniu Wielkopolan.

– W toku tej kadencji za-
uważyłem, że tu chodzi nie 
tylko o sprawy wielkopol-
skie, ale też o uderzenie w ry-
wala politycznego – dzielił 
się swoimi spostrzeżeniami 
Adam Bogrycewicz. A Ma-
rek Sowa sugerował: – Skoro 
będziemy najdłużej działają-
cym sejmikiem, powinniśmy 
jakoś pozytywnie zapisać się 
w historii.

W głosowaniu za przyję-
ciem stanowiska było 8 rad-
nych, 25 opowiedziało się za 
jego odrzuceniem. Wcześniej 
także Komisja Kultury wyda-
ła negatywną opinię na temat 
projektu. Podczas jej posie-
dzenia o powodach głoso-
wania przeciw mówiła Zofia 
Szalczyk z PSL.

– Jestem oczywiście za kul-
turalną, merytoryczną deba-
tą, ale jestem przeciw stawia-
niu tego problemu w postaci 
stanowisk – tłumaczyła była 
przewodnicząca sejmiku. 
I zwróciła się do wniosko-
dawców: – Przecież dosko-
nale wiecie, jaki jest mecha-
nizm przyjmowania tego typu 
uchwał… A co do poziomu 
debaty – rzeczywiście, było-
by o czym rozmawiać, bo zły 
przykład idzie z góry.  ABO

Nowy radny z mandatem

Ryszard Napierała zasilił 
szeregi wielkopolskiego 
sejmiku.

Na początku sesji, która od-
była się 26 czerwca, przewod-
nicząca sejmiku Małgorzata 
Waszak-Klepka poinformo-
wała o otrzymaniu stosow-
nego postanowienia komisa-
rza wyborczego w Poznaniu. 
Na jego mocy nastąpiło wy-
gaszenie mandatu Kazimie-
rza Chudego (zmarłego kilka 
tygodni temu, w którego in-
tencji przed sesją odprawio-
no mszę św. w kościele na 
Wzgórzu Przemysła). Zgod-
nie z przepisami zwolnione 
miejsce przypadło Ryszardo-
wi Napierale, a więc kolejne-
mu kandydatowi z najwięk-
szą liczbą głosów na liście PSL 
w okręgu nr 6.

Formalne objęcie mandatu 
przez nowego radnego nastą-
piło po złożeniu przez niego 
uroczystego ślubowania. Pod-
czas tej samej sesji sejmik, 
zmieniając stosowne uchwa-
ły, dołączył Ryszarda Napie-
rałę do składu czterech ko-
misji, w których zadeklarował 
on wolę pracy, oraz powierzył 
mu funkcję przewodniczące-
go Komisji Strategii Rozwoju 
Regionalnego i Współpracy 
Międzynarodowej.

Ryszard Napierała ma bo-
gate doświadczenie samo-
rządowe. W przeszłości był 
m.in. burmistrzem Opaleni-
cy i sekretarzem powiatu no-
wotomyskiego, a także rad-
nym województwa – zasiadał 
w sejmiku V kadencji w la-
tach 2014-2018.  ABO

O prawo do wiedzy
Radni sprzeciwiają się redukcji liczby punktów informacyjnych funduszy  
europejskich w Wielkopolsce.

Radni województwa 
przyjęli stanowisko, 
w którym wyraża-

ją sprzeciw wobec ministe-
rialnej decyzji o redukcji 
liczby punktów informacyj-
nych funduszy europejskich 
w Wielkopolsce. 

Projekt dokumentu został 
najpierw omówiony i pozy-
tywnie zaopiniowany w trak-
cie czerwcowego posiedzenia 
Komisji Strategii Rozwoju 
Regionalnego i Współpracy 
Międzynarodowej, a następ-
nie trafił na sesję sejmiku. Tu 
nie wzbudził żadnych wątpli-
wości – uchwała w tej spra-
wie została przyjęta 26 czerw-
ca jednogłośnie.

Stanowisko wielkopolskie-
go sejmiku zostało skierowa-
ne do ministra funduszy i po-
lityki regionalnej. 

Radnych do podjęcia tego 
tematu skłoniła decyzja 
o zmniejszeniu liczby punk-
tów informacyjnych fundu-
szy europejskich w naszym 
regionie. Wcześniej tego typu 
podmioty funkcjonowały we 
wszystkich byłych miastach 
wojewódzkich w Wielko-

polsce, według nowych wy-
tycznych takiego punktu 
nie przewidziano w Lesznie. 
Tymczasem – jak zauważają 
w stanowisku radni – „te pla-
cówki powinny być tworzone 
przynajmniej w największych 
ośrodkach miejskich, równo-
miernie rozmieszczone na te-
renie województwa”. A nasz 

region – co przypomniano 
w dokumencie – jest drugim 
w kraju pod względem po-
wierzchni i trzecim jeśli cho-
dzi o liczbę mieszkańców pol-
skim województwem.

W związku z tym sej-
mik zaapelował do ministra 
o przeanalizowanie sytuacji 
i zmianę pierwotnej decyzji, 

zwracając uwagę na potrzebę 
równego dostępu mieszkań-
ców Wielkopolski do infor-
macji o możliwościach sko-
rzystania ze wsparcia unijne-
go, zwłaszcza na progu kolej-
nej perspektywy finansowej 
UE i rozpoczęcia funkcjono-
wania nowych programów 
operacyjnych.  ABO
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Nowy radny objął mandat po złożeniu na czerwcowej sesji  
uroczystego ślubowania.
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Podczas czerwcowej sesji projekt stanowiska nie wzbudził żadnych wątpliwości i został jedno-
głośnie przyjęty przez radnych.
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Marszałek Marek Woźniak
– odpowiadając na interpela-
cję Małgorzaty Waszak-Klepki, 
przekazał informacje uzyskane 
od dyrektora pałacu w Winnej 
Górze Marka Romana, zawie-

rające listę podmiotów, które podpisały list 
intencyjny w sprawie współpracy przy two-
rzeniu Szlaku Pracy Organicznej oraz kryteria 
związane z ich wyborem.

Członek zarządu województwa  
Paulina Stochniałek
– przekazała Filipowi Kaczmar-
kowi, że w  proces powstania 
strategii „Wielkopolska eduka-
cja 2023-2030” zostali włączeni 

także dyrektorzy jednostek podlegających 
Departamentowi Edukacji i Nauki UMWW. 
Wskaźniki pomiaru metod zarządzania toż-
samością zostaną określone do końca bieżą-
cego roku i wdrożone w latach następnych. 
Poszczególne kryteria, metody, wskaźniki, na-
rzędzia pomiaru odnoszące się do celów dla 
prowadzonych jednostek będą sformułowane 
do końca III kwartału 2023 roku, tak by mogły 
być zastosowane w pierwszym roku szkolnym 
obowiązywania strategii – 2023/2024.
– odnosząc się do zapytania Zbigniewa Czer-
wińskiego, dotyczącego przeniesienia Dariu-
sza Młynarczyka z Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Wielkopolskiego w Poznaniu 
do Centrum Doskonalenia Nauczycieli w Ko-
ninie, przekazała, że nastąpiło ono w opar-
ciu o przepisy art. 22 ustawy z 21.11.2008 r. 
o pracownikach samorządowych.

Członek zarządu województwa  
Jacek Bogusławski
– wyjaśnił Filipowi Kaczmarko-
wi, że Wielkopolska Platforma 
Wodorowa jest ciałem opinio-
twórczym i doradczym Samo-

rządu Województwa Wielkopolskiego w za-
kresie gospodarki nisko- i zeroemisyjnej. 
Członkowie WPW zrzeszeni są w 4 pane-
lach: biznesu, nauki, liderów samorządo-
wych i obywatelskim. Członkostwo w WPW 
jest otwarte dla wszystkich zainteresowa-
nych podmiotów i osób fizycznych miesz-
czących się w kategoriach poszczególnych 
paneli. Członkowie są powoływani przez 
zarząd województwa na podstawie złożo-
nej wcześniej z  ich inicjatywy deklaracji 
chęci przystąpienia do WPW. Zmiany treści 
regulaminu przyjmuje zarząd wojewódz-
twa na wniosek przewodniczącego WPW. 
Wskazał też, że UMWW działa zgodnie z za-
sadami równouprawnienia płci określony-
mi w  Rozporządzeniu Parlamentu Euro-
pejskiego i Rady oraz Kartą Różnorodności 
UMWW. Dotyczy to np. równego uczestni-
ctwa dla kobiet i mężczyzn we wszystkich 
gremiach, wydarzeniach i inicjatywach.

Sekretarz województwa  
Tomasz Grudziak
– odpisał na interpelację Marka 
Goli, dotyczącą dofinansowania 
zadania inwestycyjnego Miej-
skiego Zakładu Wodociągów 

i Kanalizacji sp. z o.o. w Kole „Budowa drugiej 
nitki rurociągu tłocznego kanalizacji sanitar-
nej pod rzeką Wartą wraz z budową tłocz-
ni”. Przekazał, że wsparcie dla tego rozmiaru 
aglomeracji jest możliwe w ramach progra-
mu Fundusze Europejskie na Infrastrukturę, 
Klimat, Środowisko 2021-2027 (FEnIKS).

Dyrektor Departamentu Kultury 
UMWW Włodzimierz Mazurkiewicz
– w  imieniu marszałka odpo-
wiedział na interpelację Tatiany 
Sokołowskiej, przekazując infor-
macje na temat przebiegu dzia-

łań departamentu zmierzających do zmiany 
zasad udzielania dotacji na prace przy zabyt-
kach i harmonogramu tegorocznego kon-
kursu. Zapewnił, że mimo krótkiego terminu 
możliwe będzie przeprowadzenie skutecznej 
procedury naboru wniosków i ich oceny. Po-
nadto poinformował o zamiarze zmiany ter-
minu naboru wniosków w roku 2024 i w ko-
lejnych latach.
– odpowiadając na interpelację Ewy Pano-
wicz i zapytanie Marka Sowy, przekazał, że 
rozważa się przychylenie do pomysłu posze-
rzenia prac nad projektem nowej siedziby 
Muzeum Okręgowego w Lesznie o dodatko-
wą kondygnację, która przeznaczona zosta-
nie na magazyny zbiorów. Argumenty przed-
stawione przez dyrektora muzeum, w tym 
przede wszystkim konieczność zapewnienia 
stabilnych warunków mikroklimatycznych 
i bezpieczeństwa muzealiów, poparte infor-
macją o możliwości dokonania zmian w ob-
rębie wyłonionej w konkursie koncepcji ar-
chitektoniczno-urbanistycznej, przekonują 
o racjonalności tego rozwiązania.

Dyrektor Biura Współpracy  
Międzynarodowej UMWW  
Anna Markiewicz
– odpowiedziała w  imieniu 
marszałka na interpelację Fili-
pa Kaczmarka w sprawie ewen-

tualnej pomocy dla regionu Emilia-Romania, 
dotkniętego katastrofalną powodzią. Prze-
kazała, że Wielkopolska od pierwszych dni 
katastrofy pozostaje w kontakcie ze swoim 
regionem partnerskim. Wystosowano oficjal-
ne pismo przekazujące wyrazy troski oraz 
potwierdzające solidarność z mieszkańcami 
regionu w tych trudnych chwilach. Samorząd 
województwa przekazał także propozycję 
pomocy, jednak do tej pory strona włoska 
nie sformułowała żadnych konkretnych po-
trzeb. Jeśli takie się pojawią – Wielkopolska 
jest gotowa udzielić wsparcia. 

Dyrektor Biura Prawnego UMWW 
Małgorzata Ratajczak
– wskazała Adamowi Bogryce-
wiczowi , że zgodnie z brzmie-
niem art. 23 ust. 5 i ust. 6 ustawy 
z dnia 5 czerwca 1998 r. o samo-

rządzie województwa, interpelacje kierowa-
ne przez radnego do marszałka winny doty-
czyć spraw o istotnym znaczeniu dla woje-
wództwa, a ponadto zawierać krótkie przed-
stawienie stanu faktycznego będącego ich 
przedmiotem oraz wynikające z interpelacji 
pytania. Tymczasem przedmiotem złożonej 
w tym przypadku interpelacji są subiektyw-
ne odczucia radnego, połączone z brakiem 
akceptacji dla wypowiedzi wicemarszałka 
Wojciecha Jankowiaka dotyczącej  „upadku 
demokracji” w Polsce, która to wypowiedź 
stanowi także subiektywną ocenę wicemar-
szałka w tej materii. W tej sytuacji próba roz-
strzygnięcia co do słuszności wyrażanych po-
glądów bądź ocen względem zachodzących 
zjawisk w aktualnej sytuacji naszej Ojczyzny 
wykracza poza ramy przedmiotowe pojęcia 
interpelacji i nie może stanowić podstawy 
do kategorycznego przyznania racji osobie 
tego żądającej.  ABO

ZARZĄD ODPOWIADA
t

Przedstawiamy wyciąg z odpowiedzi udzielonych na wcześniejsze 
interpelacje i zapytania radnych.

Wsparcie  
wąskotorówek

Jak co roku województwo 
udzieliło pomocy finanso-
wej wielkopolskim samo-
rządom, na których terenie 
wykonywane są przewozy 
na sieciach kolei wąskoto-
rowych.

Tym razem wsparcie jest 
rekordowo wysokie. Jak wy-
jaśniał podczas czerwcowe-
go posiedzenia Komisji Bu-
dżetowej wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak, dotacja 
z kasy województwa sięgnie 
łącznie kwoty 1 mln zł. Na 
wyższe dofinansowanie mo-
gły liczyć te JST, które zade-
klarowały odpowiednio wy-
soki wkład własny, wniosku-
jąc o przyznanie grantu z re-
gionalnego budżetu.

26 czerwca sejmik stosow-
ną uchwałą zadecydował o po-
dziale wspomnianej kwoty. 
Kto i na co dostał pieniądze?

Powiatowi gnieźnieńskie-
mu przyznano 150 tys. zł na 
naprawę torowiska i remont 
infrastruktury towarzyszą-
cej. Również remonty torów 
przeprowadzą powiaty kaliski 
i pilski (ten drugi dofinansuje 
też turystyczne kursy wyrzy-
skiej kolejki), na co dostały 
po 100 tys. zł. Rekordowe 500 
tys. zł dla powiatu średzkiego 
pomoże w remoncie parowo-
zowni, wymianie szyn i pod-
kładów kolejowych oraz wy-
konaniu I etapu remontu kot-
ła parowozu. Gmina Śmigiel 
150 tys. zł wyda na remont to-
rów oraz odtworzenie wokół-
stacyjnego ogrodzenia.  ABO

Jaki stan po pandemii?

Sejmik zapoznał się z in-
formacją o stanie sanitar-
nym i sytuacji epidemio-
logicznej w województwie 
wielkopolskim w roku 
2022, a więc w czasie „żeg-
nania się” z pandemią ko-
ronawirusa.

Ten ostatni fakt widać wy-
raźnie w covidowych staty-
stykach. Podczas gdy w roku 
2021 mieliśmy w Wielkopol-
sce około 6000 śmiertelnych 
ofiar koronawirusa, to w roku 
ubiegłym takich zgonów od-
notowano już tylko 1700. 

Z zestawień sanepdiu wy-
nika jednak, że po poluź-
nieniu rygorów sanitarnych 
pojawiły się i inne, łatwe do 
przewidzenia, konsekwencje 
takiego stanu rzeczy.

– Gdy zniknęła większość 
obostrzeń, gdy przestaliśmy 
nosić maseczki, zmniejszy-
liśmy dystans społeczny, to 
w zasadzie wróciliśmy do 
sytuacji epidemiologicznej 
z roku 2019 – obrazowa-

ła podczas czerwcowej se-
sji Hanna Kurek, zastępca 
wojewódzkiego inspektora 
sanitarnego. – Pojawiły się 
ponownie częstsze zatrucia 
pokarmowe, bakteryjne za-
każenia jelitowe, wirusowe 
zapalenie wątroby typu C, 
odnotowaliśmy też 19 przy-
padków wywołanych wiru-
sem „małpiej ospy”.

Z kolei na pytanie marszał-
ka Marka Woźniaka o moż-
liwość pozostawienia choć-
by w formie zaleceń noszenia 
maseczek w obiektach opieki 
zdrowotnej (ten obowiązek 
jest zniesiony od lipca), Han-
na Kurek odpowiedziała: – To 
oczywiste, że nosząc masecz-
kę, chronimy siebie, ale jeszcze 
bardziej innych, bo zmniejsza-
my ryzyko zakażenia. Liczy-
my, że mimo zniesienia naka-
zów związanych z noszeniem 
maseczek pewna samoświa-
domość co do potrzeby za-
bezpieczania się pozostanie 
w społeczeństwie.  ABO
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Informację o sytuacji epidemiologicznej regionu w 2022 roku 
przekazała radnym Hanna Kurek z Sanepidu.

Bezpieczniej nad wodą
Sejmik zaakceptował pomoc dla sześciu wielkopolskich gmin.

Po pozytywnej  opinii wy-
rażonej przez obradują-
cą 14 czerwca Komisję 

Zdrowia i Bezpieczeństwa 
Publicznego, sejmik 26 czerw-
ca przyjął sześć uchwał wyra-
żających zgodę na przekaza-
nie pomocy finansowej samo-
rządom na zadania z zakresu 
bezpieczeństwa publicznego.

Fundusze trafią do wielko-
polskich JST inwestujących 
w infrastrukturę zwiększającą 
bezpieczeństwo mieszkańców 
i turystów wypoczywających 
nad jeziorami w naszym re-
gionie. Na co zostaną wydane?

Gmina Śrem ubiegała się 
o 35 tys. zł na zakup i mon-
taż cyfrowego monitorin-
gu wizyjnego (który będzie 
udostępniony m.in. miejsco-
wej policji) przy plaży i ką-
pielisku nad Jeziorem Grzy-
misławskim. W Mieleszynie 
zaplanowano wydanie 70 tys. 
dotacji z SWW na zakup du-
żej łodzi z silnikiem i przycze-
py dla miejscowej jednostki 
OSP, przeszkolonej z zakresu 
ratownictwa wodnego. Gmi-

na Piła (też wnioskowała o 70 
tys. zł) zainwestuje w rozbu-
dowę magazynu do przecho-
wywania łodzi i sprzętu wod-
nego. Gołuchów ubiegał się 
o 15 tys. zł na zakup quada, by 
szybciej dotrzeć do poszko-
dowanych na brzegu. Gmina 
Włoszakowice 50 tys. zł z bu-
dżetu województwa wyda na 
rozbudowę bazy WOPR 
nad Jeziorem Dominickim 
w Boszkowie, a gmina Ślesin 
zainwestuje 32,6 tys. zł dota-

cji w zakup łodzi z silnikiem 
i przyczepy dla OSP dbającej 
o bezpieczeństwo wodniaków 
nad Jeziorem Mikorzyńskim.

Regionalny samorząd kon-
sekwentnie co roku dofinan-
sowuje tego typu przedsię-
wzięcia „w terenie”. Dodaj-
my, że dotacja z budżetu 
województwa pokrywa mak-
symalnie 50 proc. kosztów in-
westycji, a pozostałe 50 proc. 
musi wyłożyć samorząd lo-
kalny.  RAK
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Dzięki funduszom przekazanym gminom przez samorząd wo-
jewództwa możliwe będą inwestycje w sprzęt i infrastrukturę 
zwiększające bezpieczeństwo wypoczywających nad wodą.
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Pamiętali o pierwszym 
marszałku województwa

Przedstawiciele samorządu 
województwa złożyli kwia-
ty i zapalili znicze na gro-
bie Stefana Mikołajczaka.

Zmarłego w 2019 roku 
pierwszego marszałka woje-
wództwa, który sprawował tę 
funkcję do 2005 roku, upa-
miętniono przy okazji jubile-
uszu 25-lecia regionalnego sa-
morządu. W uroczystości na 
cmentarzu w Skokach wzięli 
udział marszałek Marek Woź-
niak, wicemarszałek Wojciech 
Jankowiak, wiceprzewod-
nicząca sejmiku Agnieszka 
Grzechowiak, radny woje-
wództwa Henryk Szopiński 

oraz najbliższa rodzina Stefa-
na Mikołajczaka. Na ręce jego 
małżonki marszałek przekazał 
okolicznościowy medal wybi-
ty na 25-lecie SWW oraz pa-
miątkową grafikę.

– Samorząd wojewódz-
ki był jego pasją zawodową. 
Był pierwszym marszałkiem 
Wielkopolski, więc tworzył 
tę strukturę z pięciu małych 
województw, mierząc się 
z trudami, które towarzyszy-
ły procesowi wykuwania się 
naszego samorządu w obec-
nym kształcie – wspominał 
Stefana Mikołajczaka Marek 
Woźniak.  ABO

To nasz zbiorowy sukces
Z okazji ćwierćwiecza sa-
morządu województwa 
5 czerwca w Sali Ziemi Mię-
dzynarodowych Targów Po-
znańskich odbyła się uro-
czysta gala zatytułowana 
„Dumni z Wielkopolski”.

– Myślę, że 25 lat to właś-
ciwy moment, który pozwala 
na pewną refleksję, na krót-
kie podsumowanie, a przede 
wszystkim na spotkanie, które 
nazwałem „spotkaniem przy-
jaciół samorządu” – mówił 
gospodarz uroczystości mar-
szałek Marek Woźniak. – Cie-
szę się, że Wielkopolska jest 
jednym z najlepiej rozwijają-
cych się województw w Pol-
sce. To nasz zbiorowy suk-
ces, bo jesteśmy europejskim 
regionem aktywnych ludzi. 
Wszyscy chcielibyśmy, by jego 
mieszkańcy byli przekonani, 
że to dobre miejsce do życia.

Marszałek przypomniał 
potencjał naszego wojewódz-
twa oraz najważniejsze doko-
nania samorządowej wspól-
noty z ostatniego ćwierćwie-
cza, w tym najistotniejsze in-
westycje, jak choćby budowa 
Wielkopolskiego Centrum 
Pediatrii.

W 1998 roku reformę ad-
ministracyjną, której istotą 

było wprowadzenie samo-
rządowych powiatów i szes-
nastu dużych województw, 
przygotował rząd premiera 
Jerzego Buzka. Podczas po-
znańskiej gali wystąpił on ze 
specjalnym przesłaniem do 
jej uczestników.

– Chcę wam podziękować 
za to, co robicie – zwrócił się 
do zgromadzonych samorzą-
dowców Jerzy Buzek. – Ma-
cie wiele wyzwań przed sobą. 
Największym jest przekrocze-
nie wewnętrznych linii po-
działu i budowa zaufania Po-
lek i Polaków. Da to szansę na 

stworzenie regionalnej odpo-
wiedzialności obywatelskiej. 
Wielkopolska może to zrobić 
najlepiej i być wzorem dla in-
nych regionów.

Gościem specjalnym gali 
był Volker Bouffier, w latach 
2010-2022 premier Hesji (ten 
niemiecki kraj związkowy jest 
naszym regionem partner-
skim już od 23 lat), który zo-
stał odznaczony przez Mar-
ka Woźniaka odznaką ho-
norową „Za zasługi dla wo-
jewództwa wielkopolskiego”. 
– Ścisłe partnerstwo, również 
to w Unii Europejskiej, wy-

nika ze zdania sobie sprawy, 
że tylko wspólnie możemy 
w globalnym świecie kreo-
wać przyszłość – powiedział 
odznaczony.

Podczas wydarzenia na 
MTP marszałek wręczył rów-
nież okolicznościowe meda-
le ustanowione z okazji ju-
bileuszu Samorządu Woje-
wództwa Wielkopolskiego. 
Otrzymali je parlamentarzy-
ści, członkowie zarządu wo-
jewództwa, sejmikowi radni 
oraz inne osoby zaangażowa-
ne w budowę silnego samo-
rządu.  ABO
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Na grobie Stefana Mikołajczaka w Skokach zapalono znicze 
i złożono kwiaty. FO
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Rocznicową galę na MTP zwieńczyły występy artystyczne.

Wielkopolanie dumni ze swojego regionu
Niemal 10 tysięcy osób świętowało na poznańskiej Cytadeli 25-lecie samorządu województwa.

Samorządy województw 
wprowadzono w naszym 
kraju ustawą z czerwca 

1998 roku, a więc jest oka-
zja, by świętować ćwierćwie-
cze regionalnej wspólnoty. 
Wielkopolanie tłumnie od-
powiedzieli na zaproszenie 
marszałka Marka Woźniaka 
na PIKNIK NA FEST!, któ-
ry odbył się 10 czerwca na 
poznańskiej Cytadeli. Wy-
darzeniu towarzyszyło hasło: 
„Dumni z Wielkopolski”.

– 25 lat Samorządu Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
to okres co najmniej jedne-
go pokolenia. Dlatego uznali-
śmy, że to najwyższy czas, aby 
nas lepiej poznać, zaprzyjaź-

nić się z nami i przy tej ju-
bileuszowej okazji po prostu 
się spotkać – powitał uczest-
ników czerwcowego pikniku 
Marek Woźniak. – Cieszę się, 
że przyjęliście państwo na-
sze zaproszenie i że wspól-
nie spędzimy miłe popołu-
dnie i wieczór. Poznajcie nas 
i pamiętajcie, bo wszyscy ra-
zem tworzymy samorząd wo-
jewództwa, a naszą rolą jest 
tylko gospodarzyć tą wspól-
notą, która obejmuje cały re-
gion i wszystkich jego miesz-
kańców.

Przez cały dzień w słonecz-
nej aurze można było sko-
rzystać z wielu atrakcji ofe-
rowanych przez instytucje 

i jednostki związane z samo-
rządem województwa. Były 
m.in. konsultacje ze specja-
listami,  badania RTG i USG 
oraz w mammobusie i cyto-
busie, a także uświadamia-
jące skutki uzależnień wy-
ścigi w alkogoglach i narko-
goglach. Na odwiedzających 
czekała szeroka oferta war-
sztatów, w tym plastycznych, 
teatralnych, sportowych, flo-
rystycznych i fryzjerskich, 
porad kosmetycznych czy 
pokazów makijażu. Nie za-
brakło gier i zabaw dla dzie-
ci.  Najmłodszych ucieszyły 
dmuchańce, bańki mydlane, 
tor skimboardowy i kolejka 
Pecna. 

Spragnieni kontaktu z kul-
turą i historią mogli uczest-
niczyć w warsztatach „wy-
klejanek z Szymborskiej” 
i w spotkaniach z twórcami 
piszącymi o Wielkopolsce, 
jak również wybrać się na 
spacer edukacyjny po Cyta-
deli z udziałem przewodni-
ka z Wielkopolskiego Muze-
um Niepodległości. Pojawi-
ło się miasteczko powstańcze 
z repliką Fokkera – samolo-
tu zdobytego przez Polaków 
podczas wielkopolskiej insu-
rekcji.

Miłośnicy sportu mieli do 
wyboru zapasy (w tym spot-
kanie z medalistą olimpijskim 
Tadeuszem Michalikiem), 

szermierkę, piłkę nożną, ko-
szykówkę, żużel. Policja pre-
zentowała swój specjalistycz-
ny sprzęt oraz psy. Mundu-
rowych promował Pyrek, 
a Szlak Piastowski – Kajko 
i Kokosz. Były symulatory: 
zderzeń, dachowania i jazdy 
pociągiem. Wizję podróży do 
przyszłości przybliżył samo-
chód wodorowy. Dla miesz-
kańców przygotowano też 
konkursy z wiedzy o regionie. 
Ci, którzy do Poznania przy-
jechali pociągami samorzą-
dowego przewoźnika, a więc 
spółki Koleje Wielkopolskie, 
mogli tym samym środkiem 
transportu za darmo wrócić 
do domu.

Magnesem, który przyciąg-
nął wielu uczestników pikni-
ku, były niewątpliwie występy 
gwiazd muzycznych. Na wiel-
kiej scenie zaprezentowali się 
kolejno Mezo, Bibobit i Or-
ganek, a w wieczornym fi-
nale imprezy tłumy porwała 
energetyczna Agnieszka Chy-
lińska.

Przed jej koncertem Marek 
Woźniak podziękował blisko 
10 tysiącom zgromadzonych 
na pikniku Wielkopolan, 
którym wykonano rodzinne 
zdjęcie z drona.  – To święto 
nas wszystkich, naszej wspól-
noty. Będziemy się od teraz 
spotykać co roku – zapowie-
dział marszałek.  ABO
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Z licznych atrakcji oferowanych podczas pikniku skorzystały 
całe rodziny.
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Występ Agnieszki Chylińskiej przyciągnął przed scenę tysiące 
Wielkopolan.
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Marszałek Marek Woźniak w finale imprezy zapowiedział kolej-
ne odsłony pikniku.
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Przewodniczący sejmików o 25-leciu regionów
Kwestie związane z opie-
ką zdrowotną i kondycja 
polskich samorządów wo-
jewództw po 25 latach ich 
funkcjonowania – to głów-
ne tematy obrad Konwentu 
Przewodniczących Sejmi-
ków Województw RP, któ-
ry 15 czerwca odbywał się 
w Poznaniu.

Gospodarzem posiedzenia, 
na które przyjechali szefowie 
polskich sejmików i towa-
rzyszący im dyrektorzy biur/
kancelarii, była przewodni-
cząca Sejmiku Województwa 
Wielkopolskiego Małgorza-
ta Waszak-Klepka. Przypo-
mnijmy bowiem, że to właś-
nie Wielkopolska w I półro-
czu sprawowała prezydencję 
w konwencie.

– Ustanowienie samorzą-
dów województw miało słu-
żyć lepszemu rozwojowi go-
spodarczemu państwa. Re-
giony – powstałe w miejsce  
49 dawnych województw – 
skuteczniej realizują te zada-
nia, którymi wcześniej zaj-
mowała się administracja 
centralna – podsumowuje 
pierwszy wątek obrad kon-
wentu Małgorzata Waszak-
-Klepka. – Powinniśmy na-
dal podążać drogą decen-
tralizacji, bo ostatnie 25 lat 

udowodniło, że to dobry kie-
runek. 

Gościem debaty był mar-
szałek Marek Woźniak, któ-
ry w okolicznościowym wy-
stąpieniu wymienił najwięk-
sze osiągnięcia Wielkopolski 
z minionego ćwierćwiecza.

– Wśród sukcesów na 
pierwszym miejscu posta-
wiłbym wykorzystanie fun-
duszy europejskich i idący za 
tym rozwój regionu. Pokazu-
ją to twarde wskaźniki eko-
nomiczne, np. wzrost PKB 
w przeliczeniu na mieszkań-
ca. Na kolejnym miejscu wy-
mieniłbym inwestycje w in-
frastrukturę i sprzęt w opie-
ce zdrowotnej, np. nasz nowy 
szpital dziecięcy – mówił Ma-
rek Woźniak. – A co nas boli? 
Odbieranie samorządom 
kompetencji, np. w fundu-
szach ochrony środowiska, 
w melioracji itp.

Z okazji jubileuszu 25-le-
cia samorządów regionów 
uczestnicy konwentu przy-
jęli specjalne stanowisko, 
podkreślające znaczenie wo-
jewództw w procesie budo-
wy demokratycznej i wolnej 
Polski.

Omówiono też noweliza-
cję ustawy o samorządzie 
województwa, wprowadza-

jącą przepisy dotyczące rad 
seniorów oraz dyskutowa-
no o pobudzaniu aktywno-
ści społecznej osób starszych.

W drugiej części posie-
dzenia samorządowcy i za-
proszeni eksperci rozmawia-
li o możliwości uzyskiwania 
przez medyków ze Wscho-
du warunkowego prawa wy-
konywania zawodu lekarza 
w Polsce. Debatowali również 
o jednym z najważniejszych 
obecnie wyzwań w obszarze 
zdrowia publicznego i syste-
mu edukacji w Polsce: nara-
stających problemach związa-
nych ze zdrowiem psychicz-
nym dzieci i młodzieży. W tej 
kwestii przewodniczący pol-
skich sejmików przyjęli dru-
gie stanowisko konwentu, de-
klarując podjęcie odpowied-
nich działań przez samorzą-
dy województw, ale i apelując 
o intensyfikację niezbędnych 
prac nad rozwiązaniami sy-
stemowymi na szczeblu cen-
tralnym.

Ponadto, na zakończenie 
posiedzenia omówiono do-
bre praktyki w zakresie edu-
kacji ekonomicznej oraz bu-
dowania empatii u dzieci na 
przykładzie działań w ramach 
projektu „Cyfrowa Szkoła 
Wielkopolsk@ 2020”.  RAK

Chcemy być dobrymi sąsiadami
Marszałkowie województw rozmawiali w Poznaniu o regionalnej współpracy z amerykańską armią.

Drugie podczas wiel-
kopolskiej prezyden-
cji posiedzenie Kon-

wentu Marszałków, które od-
było się 13 czerwca na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich, poświęcono 
m.in. obecności amerykań-
skich wojsk w Polsce i moż-
liwościom ich współpracy na 
różnych polach z samorząda-
mi regionów.

Wśród gości, którzy przyję-
li zaproszenie do stolicy Wiel-
kopolski, znaleźli się m.in. 
Jonathan Cebra – rzecznik 
Ambasady USA, gen. dyw. 
Jeffrey Broadwater – zastęp-
ca dowódcy V Korpusu Sił 
Lądowych USA, płk Jorge M. 
Fonseca – dowódca Garnizo-
nu Sił Lądowych USA i płk 
pil. Norbert Chojnacki – za-
stępca dowódcy 2. Skrzydła 
Lotnictwa Taktycznego w Po-
znaniu.

– Obecność wojsk amery-
kańskich jest od dłuższego 
czasu widoczna w naszych re-
gionach, dając nam poczucie 
bezpieczeństwa, zwłaszcza 
podczas konfliktu w Ukrai-
nie i potencjalnego zagroże-
nia ze strony Federacji Rosyj-
skiej – zauważył gospodarz 
poznańskiego spotkania mar-
szałek Marek Woźniak. – Ta 

obecność to również relacje 
ze społeczeństwem, to kon-
takty z instytucjami i przed-
siębiorstwami. Samorządy są 
tu dobrym partnerem i mo-
żemy być pomocni w tym za-
kresie.

– Stacjonując w Polsce, 
koncentrujemy się na tym, 
czy możemy wypracować 
dobre modele współpracy. 
Chcemy podziękować za goś-
cinność i wszelkie wsparcie, 

jakie otrzymujemy – mówił 
gen. Jeffrey Broadwater.

– Jeśli chodzi o nasz gar-
nizon, staramy się budować 
dobre relacje z lokalną spo-
łecznością i utrzymywać je 
na dłuższą metę. To się uda-
je, ponieważ spotykamy się 
z ciepłym przyjęciem władz 
lokalnych i regionalnych – 
podkreślił płk Jorge M. Fon-
seca, na co dzień stacjonu-
jący w poznańskim „Camp 

Kościuszko”. I zadeklarował: 
– Chcemy być dobrym sąsia-
dem.

– Tak jak ja jestem am-
basadorem w Warszawie, 
tak wojska w waszych woje-
wództwach są ambasadorami 
w społecznościach lokalnych, 
w których służą. Demon-
strują nie tylko amerykań-
ską siłę, ale także amerykań-
ską dobroć, hojność i profe-
sjonalizm – zauważył z kolei 

w specjalnym przesłaniu wi-
deo do uczestników spotka-
nia Mark Brzezinski, amba-
sador USA w naszym kraju, 
który zapewnił, że „Polska 
jest bezpieczna, Polska jest 
zabezpieczona”.

Pozostałe panele czerwco-
wej odsłony Konwentu Mar-
szałków poświęcone były in-
tegracji obcokrajowców na 
polskim rynku pracy oraz 
zarządzaniu środowiskiem 

i ochronie klimatu. Przed-
stawiono w nich m.in. wiel-
kopolskie doświadczenia 
w tych dziedzinach, omó-
wione przez przedstawicieli 
UMWW, ROPS i WUP.

Na zakończenie obrad na-
stąpiło symboliczne prze-
kazanie prezydencji woje-
wództwu dolnośląskiemu, 
które pokieruje pracami 
Konwentu Marszałków w II 
półroczu.  ABO
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Posiedzenie konwentu odbyło się w poznańskim hotelu Andersia.
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Na zaproszenie marszałka Marka Woźniaka odpowiedzieli przedstawiciele amerykańskiej armii i ambasady.
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Inauguracyjne posiedzenie 
Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Wielkopol-

skiego I kadencji odbyło się 
w sali sesyjnej UMWW w Po-
znaniu, z której na co dzień 
korzystają dorośli przedsta-
wiciele samorządu wojewódz-
twa. Był zatem odpowied-
ni wystrój: flagi Polski, Unii 
Europejskiej, Ukrainy (z któ-
rą sympatyzujemy w sposób 
szczególny od rosyjskiej agre-
sji w lutym 2022 r.), a także 
flagi województwa i powstań-
czego zrywu z lat 1918/1919. 

Zachowano też ceremoniał: 
młodzieżowa „radna senior” 
za pomocą laski marszałkow-
skiej formalnie rozpoczęła po-
siedzenie; młodzi odebrali za-
świadczenie o wyborze i zło-
żyli uroczyste ślubowanie; 
analizowano kworum; przy-
jęto składający się z 22 punk-
tów porządek obrad; powo-
łano komisję skrutacyjną do 
wyboru prezydium sejmiku; 
stosowano i jawne (przez pod-
niesienie ręki), i tajne (na kar-
tach wyborczych) głosowania; 
kandydaci na poszczególne 
stanowiska mogli zaprezen-
tować się koleżankom i kole-
gom, a całe obrady transmi-
towano na żywo w internecie.

Czekamy na wasz głos 
Tę powagę i wyjątkową atmo-
sferę dostrzegli goście obrad. 

– To uroczysty dzień, gra-
tuluję wam uzyskania man-

datu radnego. Możecie być 
dumni, bo to wasz osobisty 
sukces, pewnie nie pierwszy 
i nie ostatni – zwróciła się do 
młodych radnych przewod-
nicząca sejmiku Małgorzata 
Waszak-Klepka, dziękując 
jednocześnie marszałkowi, 
zarządowi województwa i do-
rosłym radnym za przygoto-
wanie, rozpatrzenie i podjęcie 
uchwały w sprawie młodzie-
żowych obrad.

– Dość długo czekaliśmy 
na moment, by młodzieżo-
wy sejmik formalnie rozpo-
czął funkcjonowanie i stał 
się dla nas wsparciem. Tego 
głosu młodych ludzi nam 
brakowało, on jest ważny 
i będzie uwzględniony w na-
szych pracach i działaniach 
na rzecz Wielkopolski. Cie-
szę się, że reprezentujecie 
wszystkie subregiony, bo 
miejsce zamieszkania wpły-
wa na nieco inny punkt wi-
dzenia w różnych kwestiach 
– podkreślił w swoim wy-
stąpieniu marszałek Marek 
Woźniak. – Oczekujemy rze-
telnych i szczerych opinii czy 
głosów, uwzględniających 
oczywiście te dziedziny, któ-
rymi zajmuje się regionalny 
samorząd. 

– Liczę na waszą kreatyw-
ność i nieszablonowe pomy-
sły, najlepiej takie, by dorosły 
sejmik miał kłopot z tym, jak 
je „ugryźć” – nieco żartobli-
wie zwrócił się do młodych 
radny województwa Andrzej 
Pichet, przewodniczący ko-
misji wyborczej ds. młodzie-

żowego sejmiku, która wcześ-
niej wyłoniła 39 przedstawi-
cieli spośród niemal 150 apli-
kujących.

Wyborcze układanki
Emocji, jak na prawdziwe ob-
rady przystało, nie brakowa-
ło. Na początku posiedzenie 
sprawnie poprowadziła mło-
dzieżowa „radna senior” Ka-
rolina Walkowska. Po ode-
braniu zaświadczeń o wy-
borze na radnego i złoże-
niu ślubowania stwierdzono 
kworum i zgodnie z porząd-

kiem obrad wyłoniono ko-
misję skrutacyjną, aby prze-
prowadzić wybory do prezy-
dium izby. 

Chęć objęcia stanowiska 
przewodniczącego MSWW 
zgłosiło aż 6 kandydatów. 
Każdy z nich (Nikodem Ho-
moncik, Adam Karlik, Oli-
wier Kłos, Piotr Maciejewski, 
Maksymilian Ryżek, Szymon 
Piotr Wiśniewski) zaprezen-
tował się krótko izbie, oma-
wiając też swoje pomysły na 
sprawowanie funkcji szefa 
izby czy też na rozwój Wiel-
kopolski. 

„Pracowałem w młodzie-
żowej radzie miasta, jestem 
członkiem samorządu ucz-
niowskiego, asystuję w biurze 
senatora, mam doświadcze-
nie w wolontariacie” – to za-
ledwie przykłady z kilkudzie-
sięciu argumentów, którymi 
kontrkandydaci starali się za-
chęcić koleżanki i kolegów do 
poparcia w tajnym głosowa-
niu na stanowisko przewod-
niczącego MSWW. 

Niestety, w pierwszej, dru-
giej i trzeciej turze żaden 
z nich nie przekonał wymaga-

nej większości i w efekcie gło-
sowanie należało powtórzyć. 
Ostatecznie, po kolejnych 
turach głosowań, wyłoniono 
prezydium MSWW w skła-
dzie: przewodniczący Szy-
mon Piotr Wiśniewski, wi-
ceprzewodniczące Karolina 
Walkowska i Amelia Szafra-
niak (tutaj również potrzebne 
były kolejne rundy głosowań, 
bo kandydatów było począt-
kowo aż 7), a także sekretarz 
Klaudia Marika Maria Małek.

Ponadto wyłoniono skład 
Komisji Regulaminowej 
MSWW z przewodniczącym 

Aleksandrem Kowalczykiem 
na czele.

Mamy czystą kartę
– Dziękuję za zaufanie. Nie 
mam gotowego przemówie-
nia, a w dłoni tylko pustą kart-
kę, którą my swoimi działa-
niami teraz wypełnimy, dzia-
łając na rzecz Wielkopolski – 
mówił krótko po wyborze na 
szefa młodzieżowego sejmiku 
Szymon Piotr Wiśniewski.

Wśród zaproszonych na 
sesję gości byli m.in. parla-
mentarzyści i samorządowcy 
z różnych stron Wielkopolski 
(w tym radni województwa), 
przewodniczący Młodzieżo-
wej Rady Miasta Poznania 
Tomasz Poprawski, przewod-
niczący Młodzieżowego Sej-
miku Województwa Święto-
krzyskiego Oskar Frydrych 
czy też szefowie poprzednich 
edycji MSWW, które w latach 
2017-2019 odbywały się oka-
zjonalnie (raz do roku) z ini-
cjatywy ówczesnej przewod-
niczącej wielkopolskiego sej-
miku Zofii Szalczyk.

O czym jeszcze warto pa-
miętać, podsumowując inau-
guracyjne obrady?

Doświadczeni już w polity-
ce samorządowcy przekazali 
kilka ważnych rad młodzieży:

– To, że postanowiliście 
się włączyć w pracę na rzecz 
Wielkopolski, to zaszczyt, ale 
też misja. Liczę na to, że bę-
dziemy wspólnie budowali 
lepszą przyszłość dla nasze-
go regionu – mówiła Małgo-
rzata Waszak-Klepka.

– To będzie dla was fanta-
styczny okres. Bądźcie zawsze 
sobą i pamiętajcie, że najważ-
niejsze jest to, jakimi jesteście 
ludźmi: jak traktujecie słab-
szych, jak patrzycie na świat, 
jak będziecie zmieniać ota-
czającą was rzeczywistość – 
dodał radny Andrzej Pichet.

– Starajcie się wypracować 
własne formy ekspresji i wy-
powiedzi. Nie naśladujcie po-
lityków, zwłaszcza z pierw-
szych stron gazet, łamiących 
zasady etyki, przekrzykują-
cych się i wykorzystujących 
kłamstwo do bieżących zwy-
cięstw – przestrzegał marsza-
łek Marek Woźniak. – To są 
złe standardy, dlatego dbajcie 
o uczciwość, zasady i grę fair 
play w polityce, bo choć na 
co dzień to trudne, to zamie-
rzamy przecież wrócić w na-
szym kraju do odpowiednich 
standardów i etycznych reguł.

***
Pierwsza, trwająca kilka 

godzin sesja MSWW, miała 
charakter porządkowy i wy-
borczy. Dopiero podczas ko-
lejnych spotkań młodzi rad-
ni (pełna lista 39 nazwisk do-
stępna jest na stronie www.
umww.pl/mlodziezowy-sej-
mik) zaprezentują swoje po-
mysły, wizję rozwoju Wielko-
polski, podpowiedzi dla star-
szych koleżanek i kolegów 
radnych. Takie obrady to jed-
nak jest już świetna promo-
cja idei samorządności wśród 
Wielkopolan, zwłaszcza że 
województwo świętuje w tym 
roku jubileusz 25-lecia. z

Młodzież z mandatami rozpoczęła       już pracę na rzecz Wielkopolski
12 czerwca w Poznaniu odbyła się inauguracyjna sesja Młodzieżowego Sejmiku Województwa Wielkopolskiego I kadencji. Podczas                          obrad, w których uczestniczyło 38 spośród 39 radnych, wyłoniono m.in. prezydium i sekretarza izby.

FO
T.

 9
X 

A
RT

U
R 

BO
IŃ

SK
I

Młodzi radni stanęli do pamiątkowego zdjęcia w sali sesyjnej UMWW w Poznaniu.

Piotr Ratajczak

Liczę na waszą kreatywność  
i nieszablonowe pomysły, najlepiej 
takie, by dorosły sejmik miał kłopot 
z tym, jak je „ugryźć”

t
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Młodzież z mandatami rozpoczęła       już pracę na rzecz Wielkopolski
12 czerwca w Poznaniu odbyła się inauguracyjna sesja Młodzieżowego Sejmiku Województwa Wielkopolskiego I kadencji. Podczas                          obrad, w których uczestniczyło 38 spośród 39 radnych, wyłoniono m.in. prezydium i sekretarza izby.

Zanim rozpoczęły się oficjalne obrady Młodzieżowego Sejmiku Województwa Wielkopolskiego, 
chętni do ubiegania się o najważniejsze w nim funkcje musieli przekonać koleżanki i kolegów do 
udzielenia im pisemnego poparcia.

Zaświadczenia o wyborze młodym radnym wręczyli marszałek Marek Woźniak, przewodnicząca 
sejmiku Małgorzata Waszak-Klepka, przewodniczący komisji wyborczej Andrzej Pichet. Na zdję-
ciu – z prowadzącą obrady „radną seniorką” Karoliną Walkowską.

Pierwsze ważne głosowania podczas inauguracyjnego posiedzenia. Sesja zgromadziła wielu gości, m.in. radnych „dorosłego” sejmiku.

Komisja skrutacyjna w akcji. Pełne skupienie podczas tajnych głosowań.

– Nie mam gotowego przemówienia, a w dłoni tylko pustą kartkę, którą my swoimi działaniami 
teraz wypełnimy – mówił Szymon Wiśniewski tuż po wyborze na przewodniczącego.

Nowo wyłonione prezydium: sekretarz Klaudia Małek, wiceprzewodnicząca Karolina Walkowska, 
przewodniczący Szymon Wiśniewski, wiceprzewodnicząca Amelia Szafraniak.
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Stawiane dla piękna i ochłody
Poznańskie fontanny – które mają kilkunastoletnią historię, a które już kilkaset lat tradycji?

Marek Rezler
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Za wzorowaną na obiekcie z Alhambry fontanną lwów roś-
nie drzewo zasadzone przez samego cesarza Wilhelma II.

W 1898 roku na Wildzie uruchomiono stojącą tam do dziś 
gotycką w formie fontannę projektu Adolfa F. Bindera.

Rzeźba z chłopcami na delfinach stanęła na miejscu zakończe-
nia wodociągu, ufundowanego przez Edwarda Raczyńskiego.

Popularna fontanna przed Operą została zaprojektowana przez 
Maxa Littmanna w 1910 roku.

Porwanie Prozerpiny ma 
XVIII-wieczną tradycję.

Wodotrysk Higiei kilkukrot-
nie „wędrował” po Poznaniu.

Fontanna to element tak zwa-
nej małej architektury, który 
istnieje chyba tak długo, jak 

długo człowiek mieszka w miastach. 
Cieszyła oko, budziła emocje arty-
styczne, ale im dalej w przeszłość, 
tym większe miała znaczenie prak-
tyczne, jako źródło wody – zarówno 
dla ludzi, jak i dla licznych zwierząt.

Porwana
Wprawdzie na podwórzach kamie-
nic były studnie, ale trzeba było za-
pewnić wodę kupcom i klientom 
na rynku. Dlatego niemal od po-
czątku istnienia Poznania w czte-
rech narożnikach głównego placu 
miasta umieszczono studnie pub-
liczne, które w XVI wieku ozdobio-
no drewnianymi rzeźbami przed-
stawiającymi zwierzęta. Wizerunki 
te jednak szybko uległy naturalne-
mu zniszczeniu, więc sto lat później 
sylwetki zwierząt zastąpiły posążki 
rzymskich bogów: Marsa, Jowisza, 
Neptuna i Apollina. W latach 1758-
-1766 na miejscu drugiej z nich, sto-
jącej nieco w bok od wejścia do ra-
tusza, Augustyn Schöps wykonał 
ozdobną studnię – fontannę z rzeźbą 
przedstawiającą porwanie Prozerpi-
ny przez Plutona. Legenda głosi, że 
była to kara, którą czeladnik musiał 
ponieść za zbyt swobodne kontakty 
z żoną mistrza. Ale to tylko legenda.

Czas sprawił, że poza studnią 
stojącą przed ratuszem nie ocalała 
żadna z pozostałych fontann, choć 
na dziewiętnastowiecznych obra-
zach widać uproszczoną wersję tej 
z naprzeciwka dzisiejszego Muze-
um Literackiego Henryka Sienkie-
wicza. W czasie I Jarmarku Świę-
tojańskiego w 1975 roku na miej-
scu tych studni umieszczono okrą-
głe stoiska z kwiatami, a z czasem 
trzy brakujące studnie odtworzono 
we współczesnej postaci: Apollina – 
dłuta Mariana Koniecznego, Marsa 
– Rafała Nowaka i Neptuna – Mar-
cina Sobczaka. Wszystkie pięknie 
przyjęły się w sylwecie rynku.

Przypomnijmy też inne wodotry-
ski i fontanny stolicy Wielkopolski; 
zarówno te z długą tradycją (niektó-
rych już nie ma), jak i te z historią 
znacznie krótszą.

Na delfinach
Około 1898 roku na Wildzie, na dzi-
siejszym placu Marii Skłodowskiej-
-Curie, uruchomiono stojącą tam do 
dziś gotycką w formie i rozbudowa-
ną kompozycyjnie fontannę, projek-
tu Adolfa F. Bindera. 

Bardzo „naturalna”, wzrokowo 
jakby stopiona ze skwerem i sa-
dzawką, jest fontanna przed Ope-
rą. Stanowi założeniową całość ze 
świątynią sztuki; została zaprojekto-
wana przez Maxa Littmanna w 1910 
roku. Kompozycyjnie łączy się z Pe-
gazem umiejscowionym na szczycie 
teatru; według mitologii skrzydlaty 
koń miał uderzeniem kopyta dopro-
wadzić do wytrysku poświęconego 
muzom źródła na górze Helikon.

Niewiele dziś zostało z fontan-
ny Felderhoffa, znajdującej się na 
początku XX wieku u zbiegu ulicy 
Święty Marcin i ulicy Towarowej, 
nieopodal dzisiejszej Auli Nowej. 
Krótko przed wybuchem I wojny 
światowej stanął w tym miejscu po-
sąg wojownika brandenburskiego, 
dłuta Reinholda Felderhoffa, usu-
nięty w 1919 roku. Dziś pozostała 
tu jedynie cembrowina z niewielką 
fontanną.

U zbiegu Alei Marcinkowskiego 
i ulicy 23 Lutego jest fontanna ufun-
dowana w 1909 roku przez Gustawa 
Kronthala, dłuta Hugona Lederera. 
Ta urocza rzeźba przedstawiająca 
chłopców siedzących na delfinach 
stanęła na miejscu dziewiętnasto-
wiecznego zakończenia wodociągu, 
ufundowanego przez Edwarda Ra-
czyńskiego.

Jak z Alhambry
Ciekawostką jest fontanna lwów, 
umieszczona na Dziedzińcu Ró-
żanym Zamku Cesarskiego. Wzo-
rowana (choć mniejsza, ma osiem 
zamiast dwunastu sylwetek zwie-
rzęcych) na trzynastowiecznej fon-
tannie z Patio Lwów w Alhambrze 
w Grenadzie. Dodajmy, że za nią stoi 
potężne drzewo, o czym mało kto 
wie – zasadzone przez samego ce-
sarza Wilhelma II.

Niestety, nie odtworzono do-
tąd studzienki z sylwetką Madon-
ny Sykstyńskiej Rafaela przy ulicy 
Długiej. Ufundowana i wykonana 
z inicjatywy Edwarda Raczyńskiego 
w latach 1844-1846, autorstwa Chri-
stiana Gottlieba Cantiana, była też 
zakończeniem wodociągu. Została 
zniszczona przez okupanta w 1940 
roku. Kroki w kierunku jej odtwo-
rzenia podjęto w 2015 roku.

Ocalał jednak inny wodotrysk, 
bardzo dziś popularny, wręcz jed-
na z ikon Poznania: fontanna Hi-
giei. Początkowo stała u zbiegu Alei 
Marcinkowskiego i ulicy 23 Lute-
go, w 1907 roku została przenie-
siona na aleje, u wylotu ulicy Pod-
górnej, a rok później Edward Alek-
sander Raczyński ufundował kopię 
posągu hrabiny Konstancji, stoją-
cego na grobie męża przy kościele 
w Zaniemyślu, i polecił ustawić ją na 
atrapie (już wtedy) studni. W 1971 
roku całość przeniesiono w znacznie 
godniejsze i bardziej eksponowane 
miejsce – przed fasadę Biblioteki 
Raczyńskich. Przywrócono obieg 
wody, uwidoczniono też umiesz-
czone na cokole napisy i popiersie 
Wincentego Priessnitza, twórcy wo-
dolecznictwa.

Dla cesarzowej
Bardzo interesująca jest geneza fon-
tanny Perseusza, stojącej od 9 kwiet-
nia 1891 roku, zbudowanej dla 
uczczenia wizyty cesarzowej Wik-
torii w Poznaniu na placu Królew-
skim, czyli Cyryla Ratajskiego. Mo-
nument jest związany z powodem 
wizyty cesarzowej: powodzią, któ-
ra nawiedziła miasto w 1888 roku. 
Bardzo rozbudowany figuralnie po-
mnik Perseusza ratującego Andro-
medę z niewoli Ketosa, autorstwa 
Johannesa Pfuhla, był centralną 
częścią placu. Po wojnie, w wyni-
ku przebudowy systemu komuni-
kacyjnego, pomnik przeniesiono do 
parku Wilsona, między Palmiarnię 
i muszlę koncertową, w pobliżu in-
nej, gwiaździstej formą fontanny. 

Ciekawe są dzieje obiektu znajdu-
jącego się dziś na dziedzińcu Muze-
um Etnograficznego przy ulicy Mo-
stowej. Ufundowany przez Krajową 

Komisję Artystyczną w 1908 roku, 
początkowo znajdował się na dzie-
dzińcu dzisiejszego Urzędu Miej-
skiego przy placu Kolegiackim. 
Kronikarz miasta August Kronthal 
tak go opisał: „Fontanna wykonana 
z piaskowca przez Ignatiusa Taschne-
ra składa się z ciężkiej, przysadzistej 
kolumny spoczywającej na ośmio-
kątnym stopniu. Jej bogato rozczłon-
kowana głowica dźwiga konstruk-
cję przypominającą tabernakulum, 
ozdobioną postaciami dzieci siedzą-
cych na delfinach. Zakończenie gór-
nej części kopuły (przybranej jakby 
sznurkiem) stanowi figurka putta, 
obejmująca w iście zabawny spo-
sób rybę. Ośmioboczna cembrowi-
na fontanny przedstawia na czterech 
polach różnorakie sposoby wykorzy-
stania wody”. W latach 1965-1992 
została rozebrana i leżała w maga-
zynach na poznańskiej Cytadeli. Sta-
raniem poznańskich działaczy zwią-
zanych z opieką nad zabytkami sta-
nęła na obecnym miejscu.

Bogaty wiek XXI
Plac Wolności niemal od początku, 
od założenia w XIX wieku, był zna-
komitym miejscem dla umieszcza-
nia pomników. W okresie między-
wojennym planowano odsłonięcie 
tam pomnika Wolności, nawet roz-
pisano konkurs na budowę monu-
mentu. Ostatecznie jednak z planu 
zrezygnowano. Dopiero w czerwcu 
2012 roku odsłonięto fontannę za-
projektowaną przez Agnieszkę Sto-
chaj i Rafała Nowaka, umownie zwa-
ną Fontanną Wolności, składającą 
się z dwóch potężnych skrzydeł opły-
wanych przez wodę, z interesującą 
perspektywą na budynek „Arkadii”.

Z okazji 750-lecia lokacji Pozna-
nia, 23 czerwca 2003 roku, na Jezio-

rze Maltańskim uruchomiono pod-
świetlaną, największą w Polsce in-
stalację fontannową, która dziś jest 
interesującym tłem dla kolejki dzie-
cięcej „Maltanka”. 

Uroczy jest skwer z fontanną, 
wykonaną w 2008 roku, na Zielo-
nych Ogródkach, w miejscu jed-
nego z najstarszych parków Po-
znania. Uwagę zwracają tu sympa-
tyczne rzeźby Norberta Sarneckie-
go, przedstawiające dziewczynkę 
sprawdzającą temperaturę wody, 
chłopca z psem, przede wszyst-
kim zaś spodziewającego się desz-
czu pana, powszechnie zwanego 
profesorem – przyjęło się określać 
go jako postać prof. Zbigniewa Za-
krzewskiego, ekonomisty, a zarazem 
zasłużonego prezesa Towarzystwa 
Miłośników Miasta Poznania.

Podobna w charakterze jest wodna 
rzeźba na Rynku Wildeckim, przed-
stawiająca chłopca stojącego pod 
wierzbą, oddana do użytku w 2013 
roku, autorstwa Jarosława Bogu-
ckiego. Od niedawna też mamy ze-
spół fontann i odrębną konstrukcję 
na placu Kolegiackim i Rynku Ła-
zarskim.

Niezbyt eksponowana jest Fon-
tanna Czasu (inaczej Brama Cza-
su), w formie wodospadu, odsłonię-
ta w październiku 2007 roku, we-
dług projektu Andrzeja Bednarczy-
ka, przy ulicy T. Kościuszki, opodal 
Starego Browaru i biurowców – przy 
Andersia Tower.

Tak przez lata łączono pięk-
no z praktyczną rolą i znaczeniem 
wody w mieście. Wody, która była 
niezbędna do życia, ale też potrafi-
ła być wielkim utrapieniem. Jednak 
forma jej otoczenia łączyła się też 
z dużymi doznaniami estetycznymi. 
I tak jest do dziś. z
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100 lat szkoły
3 czerwca świętowano 
100-lecie Zespołu Szkół  
nr 1 w Liskowie.

Jubileusz połączono z IV 
Zjazdem Absolwentów daw-
nej „Budowlanki” i „Rachun-
kowości”. Warto przypo-
mnieć, że liskowskie placów-
ki założył słynny ks. Wacław 
Bliziński, a jego dzieło funk-
cjonuje do dziś. Uroczystości 
objęły mszę św. pod przewod-
nictwem bpa Damiana Bryla, 
barwny korowód ulicami Li-
skowa, liczne wydarzenia na 
terenie szkoły.

Podczas obchodów wice-
marszałek Krzysztof Gra-
bowski, który stał też na cze-
le komitetu organizacyjnego 
zjazdu, wręczył odznakę ho-
norową „Za zasługi dla wo-
jewództwa wielkopolskie-
go” byłemu wieloletniemu 
dyrektorowi Zespołu Szkół  
nr 1 w Liskowie Piotrowi Pa-
sikowi.

To najwyższe regionalne 
odznaczenie wręczano w mi-

nionych tygodniach także in-
nym wyróżnionym; m.in. 14 
czerwca marszałek Marek 
Woźniak podczas uroczysto-
ści z okazji 770-lecia nada-
nia praw miejskich Śremowi 
przekazał odznaki związa-
nym z tą miejscowością Marii 
Świdurskiej, Pawłowi Wojnie 
i Mariuszowi Kondzieli, a 24 
czerwca w Kórniku wiceprze-
wodniczący sejmiku Marek 
Gola odznaczył Zbigniewa 
Eugeniusza Tomaszewskiego 
z Kórnicko-Bnińskiego Bra-
ctwa Kurkowego.  ABO

Z REGIONU

OSP po naukę

W dniach 26-30 czerw-
ca w Wielkopolsce gościła 
delegacja przedstawicieli 
kilku mołdawskich gmin, 
złożona z szefów lokalnych 
samorządów i liderów OSP.

27 czerwca goście spot-
kali się z wicemarszałkiem 
Krzysztofem Grabowskim, 
który omówił działania SWW 
na rzecz wspierania struktur 
OSP w naszym regionie. Za-
deklarował też chęć współ-
pracy z Fundacją Solidarności 
Międzynarodowej i partnera-
mi z Mołdawii w sprawie dzie-
lenia się wiedzą i doświadcze-
niem w budowie i funkcjono-
waniu struktur OSP.

Mołdawianie podgląda-
li u nas np. model organi-
zacyjny i zarządzania wśród 
strażaków ochotników, ich 
współpracę z JST, relacje z za-
wodową PSP, wyposażenie 
jednostek i sposoby ich finan-
sowania, zasady szkoleń OSP 
czy sposoby zachęcania dzieci 
do udziału w młodzieżowych 
drużynach pożarniczych.

Goście z Mołdawii odwie-
dzili powiat pleszewski, gmi-
ny Gniezno i Buk, rozmawia-
li z samorządowcami oraz 
przedstawicielami OSP i PSP.

W Wielkopolskim Muze-
um Pożarnictwa w Rakonie-
wicach omówiono historię 
ochotniczego ruchu straża-
ckiego, a w ośrodku szkole-
niowym Stowarzyszenia Nie-
zależnych Ekspertów Pożar-
nictwa mołdawscy strażacy 
w ramach szkolenia zapozna-
li się ze sprzętem używanym 
w Polsce.  RAK

Na pomoc zwierzętom
12 czerwca Jacek Bogu-
sławski z zarządu woje-
wództwa zainaugurował 
w Pile nowy program sa-
morządu województwa 
„Wielkopolska przyjazna 
zwierzętom”.

Podczas konferencji praso-
wej w pilskim schronisku dla 
zwierząt, w towarzystwie pre-
zydenta miasta Piotra Głow-
skiego, omówiono szczegó-
ły przedsięwzięcia, które ma 
wspierać samorządy z Wiel-
kopolski (kwotą 300 tys. zł) 

w zakresie dobrostanu zwie-
rząt.

– Kierujemy ofertę do 
wszystkich samorządów oraz 

instytucji zajmujących się 
zwierzętami. Analizując ich 
potrzeby, dostrzegliśmy, że 
warto dodatkowo wesprzeć 
je w zakresie opieki i ochro-
ny naszych czworonożnych 
przyjaciół – mówił Jacek Bo-
gusławski.

Konkurs dla JST potrwa do 
15 lipca, pula sięga 300 tys. 
zł, a dofinansowanie zadania 
to maksymalnie 50 proc., tj. 
można zdobyć dotację np. na 
co drugi kilogram karmy lub 
zabieg dla zwierząt.  RAK
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O  programie mówili Jacek Bo-
gusławski i Piotr Głowski.
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Piotr Pasik został odznaczony 
w Liskowie.

Kolejna z imprez zaliczanych do 
promowanego przez samorząd 
województwa Cyklu Biegów Po-
wstania Wielkopolskiego odby-
ła się 24 czerwca w Gołańczy. 
Najlepszych ze 174 uczestni-
ków rywalizacji na 10-kilome-
trowym dystansie udekorowa-
li medalami Jacek Bogusławski 
z zarządu województwa i wice-
przewodnicząca sejmiku Ag-
nieszka Grzechowiak. Następ-
ny z biegów cyklu odbędzie się 
30 września we Lwówku.  ABO

POBIEGLI DLA POWSTAŃCÓW W GOŁAŃCZY
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Szparagi i inne smaki
24 czerwca w Mochach 
w gminie Przemęt odby-
ło się tradycyjne „Święto 
szparaga”.

Miejscowość Mochy stała 
się tego dnia kulinarną stoli-
cą Wielkopolski. Goście od-
bywającego się tu „Święta 
szparaga” mogli skosztować 
pysznych dań przygotowa-
nych na bazie tego zdrowego 
warzywa, ale nie tylko. Wyda-
rzeniu towarzyszyło bowiem 
rozstrzygnięcie etapu woje-
wódzkiego konkursu „Na-
sze Kulinarne Dziedzictwo – 
Smaki Regionów”.

– Cieszę się, że tegoroczna, 
XXII już edycja konkursu or-
ganizowanego przez samo-
rząd województwa we współ-
pracy z Polską Izbą Produk-
tu Regionalnego i Lokalnego 
odbywa się w gminie Prze-
męt, która słynie z produkcji 
szparagów – mówił wicemar-
szałek Krzysztof Grabowski. 

W rywalizacji wzięły udział 
43 produkty i 5 ekip przyrzą-
dzających potrawy, wśród 
nich koła gospodyń wiej-
skich, lokalne manufaktury 
i firmy przetwórcze, opiera-
jące produkcję na tradycyj-

nych metodach. Wśród za-
prezentowanych specjałów 
nie brakowało serów, pieczy-
wa, miodów, nalewek, wędlin, 
wyrobów cukierniczych oraz 
potraw, które przygotowano 
na miejscu.

Jury oceniające produkty 
przyznało 11 nagród, 8 wy-
różnień i 7 rekomendacji do 
nagrody „Perły 2023”. Z kolei 
komisja smakująca potrawy 
przyznała I, II i III miejsce, 
wyróżnienie i wskazała re-
komendację do „Perły 2023”. 
Laureaci otrzymali nagrody, 
które wręczyli m.in. wice-
marszałek Krzysztof Gra-

bowski, wiceprzewodniczą-
cy sejmiku Jarosław Macie-
jewski i wójt Przemętu Janusz 
Frąckowiak.

Gościem specjalnym był 
znany kucharz Karol Okra-
sa, który poprowadził war-
sztaty z przygotowania po-
traw ze szparagów i wręczył 
nagrody dla KGW z gminy 
Przemęt, które rywalizowały 
w konkursie na najlepszy de-
ser szparagowy.

– Od lat konsekwentnie 
promujemy szparagi jako lo-
kalne dobro, z którego jeste-
śmy dumni – podsumował 
wójt Janusz Frąckowiak.  RAK
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„Święto szparaga” obchodzono w Mochach 24 czerwca.

Kto najlepszym rolnikiem?
Rekordowa liczba aż 63 
zgłoszeń wpłynęła w tego-
rocznej odsłonie konkursu 
Wielkopolski Rolnik Roku.

Poinformował o tym wi-
cemarszałek Krzysztof Gra-
bowski, który wziął udział 
w czerwcowym inaugura-
cyjnym posiedzeniu kapi-
tuły konkursu, organizowa-

nego przez samorząd woje-
wództwa już po raz 23. Teraz 
członkowie tego gremium 
złożą wizyty w zgłoszonych 
gospodarstwach. Ich efektem 
będzie wyłonienie listy naj-
pierw nominowanych, a po-
tem laureatów, którzy otrzy-
mają nagrody finansowe i sta-
tuetki „Siewcy”.   ABO

Zlot u generała
Uczniowie szkół noszących imię generała Jana Henryka  
Dąbrowskiego po raz kolejny spotkali się w Winnej Górze.

II Ogólnopolskiemu 
Zlotowi Szkół im. gen. 
Jana Henryka Dą-

browskiego towarzyszyło ha-
sło: „Legiony Polskie we Wło-
szech”. Wydarzenie odbyło się 
19 czerwca na terenie zespołu 
pałacowo-parkowego w Win-
nej Górze (instytucji kultury 
samorządu województwa). 

– Traktujemy was jako 
ambasadorów idei spotkań 
w Winnej Górze. Bardzo was 
proszę, byście konieczność 
odwiedzenia tego miejsca 
przekazywali swoim rówieś-

nikom, znajomym i rodzicom 
– mówił do przedstawicieli 14 
szkół z całej Polski marszałek 
Marek Woźniak.

W programie tegoroczne-
go zlotu znalazły się m.in. 
uroczysta defilada z udzia-
łem postaci generała Dą-
browskiego, zwiedzanie pa-
łacowej ekspozycji, przygo-
towana (z okazji 160. roczni-
cy powstania styczniowego) 
przez kilkudziesięciu rekon-
struktorów i pirotechników 
inscenizacja bitwy pod Ży-
rzynem.

Przypomnijmy, że w czerw-
cu 1807 r. Napoleon Bona-
parte przekazał w ramach 
donacji Winną Górę wraz 
z miastami Środa i Pyzdry, 
10 folwarkami i kilkunastoma 
wsiami generałowi Dąbrow-
skiemu. Po upadku Napoleo-
na Dąbrowski na stałe osiadł 
w Winnej Górze, a pałac stał 
się ważnym ośrodkiem pol-
skiej myśli narodowej. Gene-
rał zmarł 6 czerwca 1818 r. 
w Winnej Górze. Został po-
chowany w tamtejszym koś-
ciele.  ABO
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Generał Jan Henryk Dąbrowski uroczyście podjechał pod pałac w Winnej Górze.
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Pięć wojewódzkich ośrodków ru-
chu drogowego cyklicznie do-
posaża w niezbędny sprzęt jed-
nostki ochotniczej straży po-
żarnej, policji oraz służb ratun-
kowych. 

Poznański WORD w ramach
swojej działalności wypraco-
wuje środki finansowe, które 
w części przeznaczone są na
poprawę bezpieczeństwa ru-
chu drogowego. Wydatki te są
zatwierdzane przez Woje-
wódzką Radę Bezpieczeństwa
Ruchu Drogowego w Pozna-
niu, której przewodniczy mar-
szałek województwa wielko-
polskiego.

Jednostki ochotniczej straży
pożarnej są niejednokrotnie
pierwszymi drużynami na miej-
scu wydarzenia, przyjmując cię-
żar niesienia pierwszej pomocy
ofiarom wypadków, zanim przej-
mą je odpowiednie służby ra-
townicze. Jednocześnie stra-
żacy z OSP borykają się często
z problemami finansowymi, a co
za tym idzie, z brakiem odpo-
wiedniego wyposażenia ratow-
niczego.

Mając na uwadze potrzeby
OSP, 18 września w Dolsku
Wojciech Jankowiak, wicemar-
szałek województwa, przeka-
zał miejscowej jednostce ochot-

niczej straży pożarnej nowo-
czesny sprzęt do działań na
rzecz zapewnienia bezpieczeń-
stwa na drogach i udzielania
pierwszej pomocy. Dolscy stra-
żacy otrzymali, kupiony z fun-
duszy poznańskiego WORD, ze-
staw ratownictwa drogowego
PSP R1 z deską ortopedyczną
i szynami Kramera.

Podobnie było w Kruchowie
26 września, gdzie miejscowa
OSP otrzymała taki sam zestaw
ratownictwa PSP R1, który wrę-
czył strażakom Piotr Grusz-
czyński, dyrektor Wojewódz-
kiego Ośrodka Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu.

Jesteśmy pewni, że przeka-
zany sprzęt usprawni niesienie
pomocy osobom poszkodowa-
nym w wyniku różnego typu
zdarzeń oraz pomoże ratowni-
kom szybko i efektywnie działać
na miejscu kolizji i wypadków na
wielkopolskich drogach. 

Warto też podkreślić, że dru-
howie z jednostek OSP często
prowadzą działania edukacyjne
w miejscowych placówkach
oświatowych i szkołach, propa-
gując zasady i umiejętności
udzielania pierwszej pomocy,
szczególnie wśród najmłodszych
uczestników ruchu drogowego.

Marek Szykor WORD Poznań

Wielkopolskie jednostki OSP z nowym sprzętem

Wicemarszałek Wojciech Jankowiak w otoczeniu strażaków
ochotników.
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Żeby senior był widoczny!
Wojewódzki Ośrodek Ruchu Drogowego w Poznaniu dba o bezpieczeństwo nie tylko najmłodszych.
We Wrześni i w Gnieźnie rozpoczął się pilotażowy projekt skierowany do seniorów.

Edukacja dzieci i młodzie-
ży w zakresie bezpie-
czeństwa ruchu drogo-

wego jest stałym punktem na li-
ście działań wielu instytucji.
Obecność w szkołach funkcjo-
nariuszy policji, straży miej-
skiej, pracowników WORD-ów
nikogo już nie dziwi. Statystyki
wypadków w naszym regionie
nie są jednak zbyt optymi-
styczne i skłaniają do podej-
mowania bardziej intensywnych
działań, skierowanych nie tylko
do najmłodszych uczestników
ruchu drogowego.

Wojewódzki Ośrodek Ruchu
Drogowego w Poznaniu we
współpracy z policją i strażą
miejską dostrzegł także ko-
nieczność objęcia edukacją in-
nej, równie ważnej grupy
uczestników ruchu drogowe-
go, jaką są osoby starsze. Jest
to szczególnie ważne z punktu
widzenia bezpieczeństwa na
drodze. Częstokroć seniorom
powierzamy swoje pociechy,
by zostały bezpiecznie odpro-
wadzone lub odwiezione do
przedszkoli, szkół, na zajęcia
dodatkowe itd. Na osobach
tych ciąży więc podwójna od-
powiedzialność za zdrowie i ży-
cie swoje i najbliższych.

Dlatego też wraz z władzami
powiatów gnieźnieńskiego 
i wrzesińskiego Wojewódzki
Ośrodek Ruchu Drogowego 
w Poznaniu zorganizował pilo-
tażowy program edukacyjny dla

seniorów, pod nazwą „Senior
widoczny = senior bezpieczny”. 

Spotkania miały miejsce 26
września we Wrzesińskim
Ośrodku Kultury oraz 28 wrze-
śnia w Gnieźnie, w Szkole Pod-
stawowej nr 9. Przy udziale
policjantów z wydziału ruchu
drogowego i prewencji komend
powiatowych policji, straży miej-
skiej, przedstawicieli PCK oraz
uczniów III Liceum Ogólno-
kształcącego w Gnieźnie przed-
stawiono problematykę zagro-
żeń, jakie mogą spotkać se-
niorów na drodze. 

Omówiono też sposoby ich
uniknięcia, między innymi po-
przez zwiększenie widoczności
niechronionych uczestników
ruchu, zwłaszcza pieszych i ro-
werzystów. A za teorią poszła
praktyka: przedstawiciele po-
znańskiego Wojewódzkiego
Ośrodka Ruchu Drogowego wy-
posażyli wszystkich uczestników
spotkania w elementy odbla-
skowe, tj. kamizelki i kolorowe
zawieszki.

Uczestnicy spotkań mieli
okazję do odświeżenia wiedzy 
o obowiązkowym wyposażeniu

jednośladów. Tematykę tę przy-
bliżyli funkcjonariusze policji 
z wydziału ruchu drogowego,
którzy szczegółowo przedstawili
wpływ poszczególnych ele-
mentów wyposażenia roweru

na poziom bezpieczeństwa ro-
werzystów. Ponadto prowa-
dzący omówili również proble-
matykę ścieżek rowerowych 
i zasady prawidłowego poru-
szania się po nich (m.in. kon-
trapasy i śluzy rowerowe).

Ogromnym powodzeniem cie-
szyły się pokazy wolontariuszy
współpracujących z Polskim
Czerwonym Krzyżem, którzy
przeprowadzili dla uczestników
krótką symulację zdarzeń w za-
kresie udzielania pierwszej po-
mocy przedmedycznej. Zdoby-
tą wiedzę można było sprawdzić
w praktyce, ćwicząc na fanto-
mie. 

W miarę upływu lat refleks
każdego człowieka ulega osła-
bieniu, a czas reakcji na bodź-
ce wydłuża się. Ponadto spraw-
ność fizyczna jest mniejsza,
co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.

Zmiana sprawności psycho-
ruchowej ma kapitalne zna-
czenie dla bezpieczeństwa se-
niorów oraz innych uczestników
ruchu drogowego. Dzięki pro-
stym testom każdy senior mógł

sprawdzić swoje możliwości 
w tym zakresie. Swój czas re-
akcji oraz koordynację wzroko-
wo-ruchową można było prze-
testować za pomocą urządze-
nia zwanego aparatem Piór-
kowskiego, które cieszyło się
ogromnym powodzeniem.

Można też było zmierzyć się
z minitorem przeszkód, który
należało przebyć z założonymi
na oczy alkogoglami imitujący-
mi nasze postrzeganie po spo-
życiu alkoholu. Dodatkowo se-
niorzy, który przybyli na spo-
tkanie swoim rowerem, mogli
go oznakować i zarejestrować
w bazie danych policji lub stra-
ży miejskiej.

WORD w Poznaniu zadbał
też o to, by każdy gość spo-
tkania otrzymał na koniec upo-
minki zwiększające widoczność
w ruchu drogowym podczas
złej pogody lub po zmroku: ka-
mizelki i elementy odblaskowe.
Organizatorów akcji zaskoczy-
ła bardzo wysoka frekwencja,
na każdym spotkaniu, co świad-
czy o ogromnym zaintereso-
waniu seniorów zagadnieniami
bezpieczeństwa na drodze.

Bazując na doświadczeniach
programu pilotażowego, Woje-
wódzki Ośrodek Ruchu Drogo-
wego w Poznaniu planuje ko-
lejne edycje spotkań dla grup
starszych uczestników ruchu
drogowego na terenie naszego
województwa.

Marek Szykor WORD Poznań

Spotkanie z seniorami w gnieźnieńskiej szkole.
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W miarę upływu lat refleks każdego
człowieka ulega osłabieniu, 
a czas reakcji na bodźce wydłuża

się. Ponadto sprawność fizyczna jest
mniejsza, co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.
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a czas reakcji na bodźce wydłuża

się. Ponadto sprawność fizyczna jest
mniejsza, co wynika z wieku, nabytych
chorób i innych czynników.

Młodzieżowy Turniej Motoryzacyjny odbył się już 25. raz
W dniach 13-14 czerwca 
w Poznaniu rozegrano fi-
nał krajowy XXV Ogólno-
polskiego Młodzieżowego 
Turnieju Motoryzacyjnego 
dla uczniów szkół ponad-
podstawowych.

Od wielu lat głównym ce-
lem turniejów motoryza-
cyjnych są działania edu-
kacyjno-oświatowe wśród 
młodzieży ze szkół ponad-
podstawowych. Konkursy po-
pularyzują przede wszystkim 
przepisy i zasady bezpiecz-
nego poruszania się po dro-
gach, kształtują partnerskie 
zachowania wobec innych 
uczestników ruchu oraz upo-
wszechniają podstawowe za-
sady i umiejętności udziela-
nia pierwszej pomocy przed-
medycznej.

W dniach 13-14 czerwca 
w Poznaniu rozegrany został 

finał krajowy XXV OMTM dla 
uczniów szkół ponadpodsta-
wowych, organizowanego 
przez Polski Związek Motoro-
wy, Komendę Główną Policji, 
Ministerstwo Edukacji i Na-
uki, Ministerstwo Infrastruk-
tury, Ministerstwo Spraw We-
wnętrznych i Administracji 
oraz wojewódzkie ośrodki 
ruchu drogowego. 

W rywalizacji wzięło udział 
13 drużyn, zwycięzcy finałów 
wojewódzkich z całej Polski. 
W pierwszym dniu turnie-
ju, po zakwaterowaniu się 
uczestników w hotelu, po 
wycieczce po Poznaniu i uro-
czystym otwarciu imprezy, 
młodzież przystąpiła do ry-
walizacji. 

Na początku przeprowa-
dzono część teoretyczną: 
uczestnicy rywalizacji musie-
li rozwiązać dwa trudne testy 

– jeden z przepisów ruchu 
drogowego (25 pytań) i drugi 
tylko z zasad pierwszeństwa 
przejazdu (10 pytań). Dodaj-
my, że takie testy rozwiązują 
wszyscy członkowie drużyn. 

Następnego dnia, na tere-
nie Toru Poznań przeprowa-
dzono konkurencje praktycz-
ne – przygotowanie pojazdu 
do ruchu, jazda sprawnościo-
wa motorowerem po torze 

przeszkód, jazda sprawnościo-
wa samochodem (próba Ste-
warta) oraz udzielanie pierw-
szej pomocy przedmedycznej.

Konkurencja pn. „obsługa 
codzienna pojazdu” jest ry-
walizacją drużynową, pod-
czas której każdy członek ze-
społu losuje pojazd (samo-
chód, motocykl, motorower), 
który musi przygotować do 
bezpiecznej jazdy w ruchu 
drogowym. Na wykonanie 
zadania każdy zawodnik ma 
maksymalnie 5 minut. Z kolei 
w konkurencjach sprawnoś-
ciowych (jazda motorowerem 
i jazda samochodem) biorą 
udział przedstawiciele załóg. 

Organizatorzy dużą wagę 
przykładają do konkurencji 
dotyczącej zasad udzielania 
pierwszej pomocy przedme-
dycznej. Jej umiejętne stoso-
wanie jest ważne dla ratowa-

nia zdrowia i życia ludzkie-
go, na przykład zagrożonego 
w wypadkach i zdarzeniach 
drogowych. Na udzielenie po-
mocy poszkodowanemu dru-
żyna dysponuje także czasem 
5 minut. 

Mimo kapryśnej pogody 
konkurencje sprawnościowe 
zostały rozegrane bez proble-
mów. Po dwudniowych zma-
ganiach jury ogłosiło wyniki 
finału krajowego konkursu. 
I miejsce zajęła drużyna z Ze-
społu Szkół Techniczno-Eko-
nomicznych w Myślenicach 
(woj. małopolskie), II miejsce 
– drużyna z Zespołu Szkół 
Centrum Kształcenia Rolni-
czego w Żarnowcu (woj. ślą-
skie), a III miejsce – uczniowie 
z Technikum Nowoczesnych 
Technologii w Kleszczowie 
(woj. łódzkie). 

 Beata Brambor WORD Poznań

Jak piknik, to na fest!
Tysiące Wielkopolan miało możliwość pogłębienia swojej wiedzy o bezpieczeństwie ruchu drogowego  
podczas imprezy, która odbyła się 10 czerwca na poznańskiej Cytadeli.

Spotkanie w plenerze 
zorganizowano z okazji 
25-lecia Samorządu Wo-

jewództwa Wielkopolskiego, 
o czym szerzej piszemy na s. 6. 
Wśród wielu atrakcji nie zabra-
kło też miejsca dla stoiska Wo-
jewódzkiego Ośrodka Ruchu 
Drogowego w Poznaniu, przy-
gotowanego we współpracy 
z Automobilklubem Wielko-
polski i Polskim Związkiem 
Motorowym. Wszyscy goście, 
od dzieci do seniorów, mogli 
znaleźć u nas coś ciekawego. 

Maluchy mogły wykazać się 
talentem w kolorowaniu ry-
sunków z dziedziny bezpie-

czeństwa ruchu drogowego. 
Na uczniów, którzy będą zda-
wać egzamin na kartę rowero-
wą, czekały kieszonkowe „Ko-
deksy rowerzysty” – wydawni-
ctwo WORD-u Poznań, które 
od wielu lat cieszy się ogrom-
nym zainteresowaniem wśród 
uczniów 4. klas szkół podsta-
wowych i nauczycieli wycho-
wania komunikacyjnego.

Można też było obejrzeć wy-
produkowane przez ośrodek fil-
my o zasadach bezpiecznego 
poruszania się na rowerze. Na 
seniorów z kolei czekały nasze 
wydawnictwa z zakresu bezpie-
czeństwa w ruchu drogowym, 

traktujące o bezpiecznym po-
ruszaniu się rowerem i proble-
matyce ograniczeń psychoru-
chowych osób starszych.

Kolejki  
do symulatorów
Jednak największym zainte-
resowaniem cieszyły się sy-
mulator dachowania oraz sy-
mulator czasu reakcji. Urzą-
dzenia udostępnione zostały 
przez Polski Związek Motoro-
wy i Automobilklub Wielko-
polski. Przez cały dzień usta-
wiały się długie kolejki tych, 
którzy chcieli sprawdzić się 
w sytuacji wypadku z dacho-

waniem auta. Wnętrze pojaz-
du wypełnione było pluszo-
wymi zabawkami, które sy-
mulowały różne przedmioty, 
przewożone często luzem we 
wnętrzach naszych pojazdów: 
telefony, torebki, klucze itp.

Na chętnych czekał również 
symulator czasu reakcji. Na tym 
urządzeniu można było z kolei 
sprawdzić swój refleks w ten 
sposób, by po sygnale jak naj-
szybciej wcisnąć pedał sprzę-
gła i hamulca. Można też było 
sprawdzić, jaką drogę pokona 
jeszcze samochód po wciśnię-
ciu hamulca (na suchej, mokrej 
i ośnieżonej drodze). Dla wielu 

komputerowe wskazania były 
dużym zaskoczeniem…

Stawiamy na odblaski
Ponadto na wszystkich na-
szych gości czekały upomin-
ki w postaci odblaskowych 
zawieszek, opasek, kamizelek 
dla dzieci i dorosłych. Od lat 
WORD w Poznaniu propaguje 
bowiem noszenie ich w każ-
dych warunkach, bo wielo-
krotnie przekonaliśmy się już, 
że potrafią one uratować pie-
szym czy rowerzystom życie. 

Z radością możemy się po-
chwalić, że nasze stoisko cieszy-
ło się bardzo dużym zaintere-

sowaniem wśród gości pikniku. 
Usłyszeliśmy też wiele pozytyw-
nych opinii o naszej działalno-
ści w edukowaniu na rzecz po-
prawy bezpieczeństwa w ruchu 
drogowym. To, oprócz przepro-
wadzania państwowych egza-
minów na prawo jazdy, nasze 
najważniejsze zadanie statuto-
we, które z zaangażowaniem re-
alizujemy od lat.

Mamy nadzieję, że takie 
przedsięwzięcia, zwłaszcza 
w okresie przedwakacyjnym, 
przyczynią się do poprawy 
bezpieczeństwa na naszych 
drogach.

Marek Szykor WORD Poznań

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

 K
W

P 
W

 P
O

ZN
A

N
IU

Na udzielenie pomocy poszkodowanemu drużyna ma 5 minut.
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Największe kolejki ustawiały się do symulatora dachowania. Stoisko WORD cieszyło się dużą popularnością wśród gości. W promocję bezpieczeństwa na drogach włączyła się też policja.
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Nowe życie wiatraka „Wicynta”
Remont obiektu był możliwy dzięki dofinansowaniu z PROW 2014-2020.

Wiatrak koźlak zbu-
dowano w Boszko-
wie w 1882 r. Do Bu-

kówca Górnego został prze-
wieziony i złożony powtórnie 
przez Tomasza Szulca w roku 
1924 r. Wiatrak pracował do 
połowy lat sześćdziesiątych 
ubiegłego wieku. Produko-
wano w nim kaszę oraz śru-
tę,  ale nie mełło się tu zboża 
na mąkę.

Jego ostatnim młynarzem 
i właścicielem był Wincenty 
Bura, zwany przez buków-
czan Wicyntym i właśnie ta-
kie imię nadano wiatrakowi 
podczas uroczystego otwar-
cia po gruntownym remoncie 
przeprowadzonym w 2022 r. 
ze środków PROW 2014-2020.

Śmigi, altanka, dyszel
Pod koniec XX w. wiatrak zo-
stał wykupiony przez gminę 
Włoszakowice, która przepro-
wadziła remont zabezpiecza-
jący: wykonano dach z papy 
i zabezpieczono ściany z de-
sek. W 2013 r. wiatrak wydzier-
żawiło Stowarzyszenie Bu-
kówczan MANU i rozpoczęło 
jego rewitalizację. Pierwszy 

etap obejmował remont wia-
traka na zewnątrz: przywró-
cono śmigi, altankę, dyszel do 
obracania wiatrakiem, a dach 

i ścianę wiatową pokryto gon-
tem.

Wiatrak wzmocniono i od-
malowano. Następnie, w 2022 

roku, dzięki współfinansowa-
niu (kwotą blisko 140 tys. zł) ze 
środków Unii Europejskiej w ra-
mach działania „Wsparcie dla 

rozwoju lokalnego w ramach 
inicjatywy LEADER” Programu 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 2014-2020 wyremon-
towano wnętrze koźlaka.

W ramach przeprowadzo-
nego remontu wymieniono 
spróchniałe stropy na wszyst-
kich poziomach (belki i podło-
gi) oraz zainstalowano scho-
dy. Odmalowano również 
elewację frontową i przepro-
wadzono konserwację ele-
mentów stalowych. We wnę-
trzu przygotowano interak-
tywne wystawy narzędzi rol-
niczych i rzemieślniczych.

Haka, heber,  
dygocz…
Zwiedzający mogą zobaczyć 
warsztaty stolarski czy szew-
ski, narzędzia kołodziejskie, 
ciesielskie i wytwory tych rze-
mieślników. Na dużym moni-
torze można obejrzeć, w jaki 
sposób i do czego przyrządy 
te były używane. Podobnie 
ze starymi narzędziami rol-
niczymi, takimi jak: haka, he-
ber, dygocz, arfa czy gramasy, 
znajdującymi się na ostatnim 
piętrze. 

Kolejne piętra koźlaka kry-
ją też zagadki do rozwiąza-
nia. W przyziemiu np. można 
zobaczyć nie tylko komplet-
ny mechanizm wiatraka, ale 
też podjąć różne aktywności: 
zważyć się na wadze dziesięt-
nej, ciąć drewno piłą „twoja-
-moja” oraz wbijać gwoździe. 
Przy wiatraku powstała też 
wiata rekreacyjna.

„Wicynt” stał się częścią 
ścieżki regionalnej prowa-
dzonej przez Stowarzysze-
nie Bukówczan MANU. W jej 
skład wchodzą: Izba Regional-
na (domek z 1872 r.), pracow-
nia rzeźbiarza ludowego oraz 
zajęcia w Gminnym Centrum 
Folkloru. W wiatraku często 
goszczą grupy szkolne, zwie-
dzając go i bawiąc się w jego 
otoczeniu. Przyjeżdżają też 
turyści indywidualni i grupy 
zorganizowane. Infrastruktura 
turystyczna będzie przy wia-
traku stopniowo rozbudowy-
wana w miarę pozyskiwania 
środków finansowych przez 
miejscowe stowarzyszenie.

Zrealizowany projekt zasłu-
guje na miano dobrej prakty-
ki PROW.

Miejsce pracy twórczej rzemieślników 
Piano Studio Piotr Kostera 
to firma zlokalizowana w La-
towicach na terenie gminy 
Sieroszewice, która roz-
winęła swoją działalność 
dzięki funduszom z Progra-
mu Rozwoju Obszarów Wiej-
skich na lata 2014-2020. 

Tutejsi rzemieślnicy zajmują 
się renowacją fortepianów dla 
szkół muzycznych, ośrodków 
kultury, jak również osób pry-
watnych w Polsce i klientów 
zagranicznych z całej Europy. 

Przedsięwzięcie pn. „Rozwój 
firmy Piano Studio Piotr Ko-
stera o zakład renowacji for-
tepianów w celu utworzenia 
innowacyjnej bazy dla dzia-
łalności rzemieślniczej”, które 
dofinansowano z PROW 2014- 
-2020 kwotą 300 tys. zł, zrea-
lizowano w ramach poddzia-
łania „Wsparcie na wdrażanie 
operacji w ramach strategii 
rozwoju lokalnego kierowa-
nego przez społeczność” w ra-
mach działania „Wsparcie dla 

rozwoju lokalnego w ramach 
inicjatywy LEADER” w zakresie 
rozwijania działalności gospo-
darczej. 

Dzięki dotacji z UE możli-
we było wybudowanie no-
wego obiektu spełniającego 
restrykcyjne normy. Po roz-
budowie i zakończeniu in-
westycji w 2021 r. zwiększo-
no zatrudnienie do 14 osób 
oraz rozszerzono grono kon-
trahentów. Firma rozpoczę-
ła współpracę z klientami 
z całej Europy. Nowocześ-
nie wyposażony obiekt po-
zwala w pełni kontrolować 
warunki otoczenia i utrzy-
mywać odpowiednią wilgot-
ność i temperaturę podczas 
trwania prac, co jest gwa-
rancją jakości wykonywa-
nych usług. 

Cechą wyróżniającą do-
finansowane przedsiębior-
stwo jest szczególne podej-
ście do pracy, polegające 
na indywidualnym potrak-

towaniu każdego instru-
mentu. Wszystkie działa-
nia, począwszy od demon-
tażu instrumentu, poprzez 

przygotowanie stolarskie, re-
nowację części akustycznej, 
korektę mechanizmu, łącz-
nie z lakierowaniem obudo-

wy, przeprowadzane są na 
miejscu w warsztacie. 

Praca nad mechanizmem 
to najbardziej newralgiczny 

punkt renowacji instrumentu, 
gdyż dobrze wyregulowany 
i sprawnie działający mecha-
nizm gwarantuje satysfakcjo-
nującą lekkość gry, a dobrze 
zintonowane młotki czyste 
i klarowne brzmienie. 

Ponadto, pracownicy firmy 
to doświadczeni rzemieślni-
cy i wykwalifikowani tech-
nicy budowy fortepianów, 
którzy aby utrzymać wysoką 
jakość renowacji instrumen-
tów, przykładają dużą wagę 
do wykonywanej pracy. Re-
nowacje instrumentów nie są 
przeprowadzane szablonowo 
oraz masowo. W przypadku 
instrumentów historycznych 
pracownicy firmy sięgają do 
warsztatu sprzed dwustu lat, 
który bazował na wykorzysta-
niu m.in. naturalnych żywic. 
W związku z tym konieczne 
jest bardzo precyzyjne pro-
wadzenie procesu renowacji, 
aby sprostać oczekiwaniom 
klientów. 
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Dofinansowanie z PROW 2014-2020 pozwoliło stworzyć odpowiednie warunki do kompleksowej 
renowacji fortepianów. 
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W wiatraku prowadzone są lekcje regionalne, z których mogą korzystać nie tylko mieszkańcy 
gminy Włoszakowice, ale również wszyscy odwiedzający go turyści.
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Na ostatniej prostej
W Wielkopolsce jest nowy 
przystanek kolejowy. Na-
zywa się Adamowo i leży 
na drodze do Wolsztyna. To 
część dużego remontu tej li-
nii, który był możliwy dzięki 
88 mln zł dotacji z Unii Euro-
pejskiej.

Przypomnijmy, że inwe-
stycja rozpoczęła się w poło-
wie 2021 roku. Przebudowy-
wano prawie 18 kilometrów 
linii kolejowej: wymienio-
no nawierzchnię na odcinku 
Wolsztyn – Rakoniewice oraz 
Rakoniewice – Drzymałowo. 
Roboty objęły również rewi-
talizację stacji Wolsztyn. Po-
dobnie stało się z peronami 
w Grodzisku Wlkp. 

11 marca 2023 r. wróci-
ły bezpośrednie połączenia 
z Wolsztyna do Poznania, 
o czym informowaliśmy już 
w „Monitorze”. Zakończono 
wówczas prace torowe na 
modernizowanym odcinku 
kolejowym i wprowadzo-
no  rozkład jazdy pociągów 
w pełnym wymiarze. Osta-

teczne zakończenie remon-
tu zaplanowano w drugim 
półroczu, a jednym z waż-
nych kroków było oddanie 
nowego przystanku osobo-
wego w Adamowie koło Wol-
sztyna.

Podróżni korzystają z niego 
od 11 czerwca, kiedy wpro-
wadzono nowy rozkład jaz-
dy, uzupełniony o postój tam 
pociągu.

 – Przystanek w Adamowie 
powstał z myślą o potrzebach 
mieszkańców i sprawi, że linia 
nr 357 na odcinku Drzymało-
wo – Wolsztyn będzie jeszcze 
bardziej funkcjonalna – mówi 
wicemarszałek Wojciech Jan-
kowiak.

Przypomnijmy, że to nieje-
dyna inwestycja kolejowa na 
tym odcinku, wsparta pie-
niędzmi z UE. W perspekty-
wie 2007-2013 prace moder-
nizacyjne linii 357 kosztowały 
115 mln zł, z czego 72 mln zł 
pochodziło z puli unijnej za-
rządzanej przez władze regio-
nu.  MARK

Był kościół, jest biblioteka i muzeum
Lubimy takie historie! Po ka-
flarni w Zdunach albo tle-
nowni w Czempiniu to kolej-
na niesamowita metamor-
foza zniszczonego zabytku 
(tym razem w Sierakowie), 
która zakończyła się happy 
endem.

24 czerwca otwarto tu Mu-
zeum Rybactwa Śródlądowe-
go i Ochrony Wód przy Biblio-
tece Publicznej Gminy Siera-
ków. 

W Sierakowie tuż przy War-
cie od lat mieszkańców stra-
szył dawny kościół ewangeli-
cki. Budynek zawalił się częś-
ciowo w 2010 r. Władze nie 
miały środków na jego remont 
i odbudowę, ale z pomocą 
przyszyły fundusze europej-
skie (ponad 5,2 mln zł z WRPO 
2014-2020). Kościół odzy-
skał dawny blask, drewnianą 
konstrukcję widać dokładnie 
z drugiego brzegu rzeki. Teraz 
będzie to miejsce wykorzysty-
wane na różne aktywności kul-
turalne mieszkańców gminy.

W środku zabytkowego 
kościoła powstała siedziba 
gminnej biblioteki. Do tej 
pory działała ona w małym 
budynku mieszkalnym, zatem 
nowe przestrzenie dają biblio-
tekarzom więcej możliwości. 

Zmodernizowany kościół 
stał się również siedzibą Mu-
zeum Rybactwa Śródlądo-
wego i Ochrony Wód. Wy-
bór profilu placówki był nie-
przypadkowy. Przez wiele 
lat Sieraków słynął z jedynej 
w Polsce placówki edukującej 
w kierunku rybactwa śródlą-
dowego na poziomie szkoły 
średniej. Poza tym gmina leży 
w obrębie „Krainy Stu Jezior”, 
a w samej gminie Sieraków są 
34 jeziora i wspomniana rze-
ka Warta, która dzieli miejsco-
wość na dwie części. 

W uroczystym otwarciu 
placówki wzięli udział m.in. 
wicemarszałek Krzysztof Gra-
bowski i wiceprzewodniczący 
sejmiku Jarosław Maciejew-
ski.  MARK
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Budynek po dawnym kościele, mimo swojego zabytkowego 
charakteru, będzie obiektem efektywnym energetycznie i prak-
tycznie bezemisyjnym. Do jego ogrzewania wykorzystano np. 
pompy ciepła, fotowoltaikę, rekuperatory.

Wakacyjne szanse na dotacje unijne
Przedsiębiorco, samorządowcu! Masz pomysł na działanie? Sprawdź, czy możesz uzyskać na nie dofinansowanie z UE.

Tegoroczne wakacje nie 
będą dla przyszłych be-
neficjentów sezonem 

ogórkowym. Wręcz przeciw-
nie! Wdrażanie programu 
Fundusze Europejskie dla 
Wielkopolski 2021-2027 na-
biera tempa. To oznacza, że 
w najbliższych miesiącach 
ogłoszonych zostanie kilka 
istotnych naborów wniosków.

Nie tylko dla firm
Konkursy na dotacje są już 
w toku, więc jeśli masz pomysł 
na projekt, teraz jest czas, aby 
działać! Do 21 lipca można 
składać wnioski w naborze na 
„usługi społeczne i zdrowot-
ne”. Dotacje są przeznaczone 
dla służb publicznych i admi-
nistracji, organizacji społecz-
nych, instytucji naukowych 
i edukacyjnych oraz instytu-
cji ochrony zdrowia. Można 
je wykorzystać na programy 
wczesnego wykrywania cho-
rób, leczenia oraz rehabilita-
cji dzieci (w tym na regional-
ne programy zdrowotne). Do 
rozdysponowania jest 36 mln 
zł z budżetu UE.

Jeśli jesteś przedsiębiorcą 
działającym na terenie Koni-
na, powiatu konińskiego, kol-

skiego, słupeckiego lub tu-
reckiego, masz szansę otrzy-
mać dotację na rozwój swo-
jej firmy. Do końca sierpnia 
trwa nabór dla mikro, małych 
i średnich przedsiębiorstw 
związany z transformacją 
wschodniej Wielkopolski.

Dotację można przezna-
czyć na dostosowanie firm 
do zmieniających się warun-
ków rynkowych i technolo-
gicznych, tworzenie nowych 
miejsc pracy, cyfryzację i in-

ternacjonalizację. Nabór po-
dzielono na dwie części: z pulą 
60 mln zł – w ramach tzw. RPI 
oraz 52,5 mln zł w ramach po-
mocy publicznej. Maksymalny 
poziom dofinansowania pro-
jektu wynosi odpowiednio 45 
lub 70 proc. wydatków kwali-
fikowalnych, w zależności od 
rozpatrywanego wniosku.

Do 28 lipca potrwa przyj-
mowanie wniosków w kon-
kursie na wybór operato-
rów regionalnych Bazy Usług 

Rozwojowych (BUR). Wspo-
mniani operatorzy finanso-
wać będą usługi rozwojowe 
realizowane w pięciu podre-
gionach: kaliskim, konińskim, 
leszczyńskim, pilskim oraz po-
znańskim wraz z miastem Po-
znań. Pula środków unijnych 
przewidziana na ten konkurs 
to ponad 141 mln zł.

Regionalne BUR-y skierują 
swoją ofertę do przedsiębior-
ców i pracowników, którzy 
chcą podnieść kompetencje 

zawodowe. W uproszczeniu 
działanie BUR można przyrów-
nać do dużego portalu zaku-
powego, z tym że tutaj ofero-
wane są po prostu szkolenia. 
Po wybraniu odpowiedniego 
kursu będzie można zwrócić 
się z wnioskiem do regional-
nego operatora, aby ten dofi-
nansował jego koszty – co do 
zasady w tej perspektywie UE 
można liczyć na zwrot w wy-
sokości maks. 70 proc. Podob-
ny nabór zostanie ogłoszony 
w sierpniu dla wschodniej 
Wielkopolski. Przypomnijmy, 
że w mijającej perspektywie 
z BUR skorzystało ponad 39 
tys. osób oraz 13,6 tys. firm.

Profesjonalne  
wsparcie
Pamiętaj, że wakacje przynio-
są jeszcze więcej konkursów! 
Np. od 3 lipca możesz składać 
wnioski o dotacje na wspar-
cie w ramach OHP, mobilność 
w ramach sieci EURES oraz 
integrację społeczno-gospo-
darczą obywateli państw trze-
cich, w tym migrantów. 

Jeśli interesują cię inwe-
stycje proekologiczne, już te-
raz możesz przygotowywać 
wnioski na konkurs dotyczą-

cy działań zwiększających od-
porność na zmiany klimatu 
i klęski żywiołowe, który roz-
pocznie się 1 sierpnia. W sierp-
niu odbędą się również kon-
kursy związane z równym do-
stępem do kształcenia, szko-
lenia i uczenia się przez całe 
życie, inwestycjami na rzecz 
neutralności klimatycznej 
oraz działaniami powiązany-
mi z rynkiem pracy i edukacją.

Warto również pamiętać, że 
do końca lipca potrwa konkurs 
na inwestycje drogowe. O do-
tacje może ubiegać się WZDW 
w Poznaniu. Budżet unijny to 
300 mln zł. O tym, jakie zada-
nia drogowe będą realizowa-
ne z tej puli, pisaliśmy w majo-
wym numerze „Monitora”.

Nie przegap szansy na zdo-
bycie wsparcia finansowego 
dla swojego projektu! Śledź 
stronę www.funduszeUE.
wielkopolskie.pl, gdzie regu-
larnie publikowane są infor-
macje o kolejnych naborach. 
Pamiętaj, że wnioski przyjmo-
wane są wyłącznie w formie 
elektronicznej za pośredni-
ctwem systemu informatycz-
nego LSI 2021+. Teraz to twój 
czas, aby się zgłosić i zrealizo-
wać swoje plany!  MARK
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Podczas wakacji beneficjenci będą mogli aplikować w kilku unijnych konkursach.

Przez wiele lat Sieraków słynął  
z jedynej w Polsce placówki 

edukującej w kierunku rybactwa  
śródlądowego na poziomie  

szkoły średniej

t
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u Gniezno: po półtora roku od rozpoczęcia budowy odcinek 
drogi wojewódzkiej nr 260, czyli tzw. południowej obwodni-
cy Gniezna, jest już gotowy. Długość nowej trasy to 2,2 km, 
a jej koszt wyniósł około 28 mln zł, z czego 17 mln zł stanowi 
dotacja z UE. Z okazji zakończenia inwestycji 17 czerwca od-
były się zawody biegowe pn. „Szybka piątka”. Pobiegli starsi 
(dystans 5 km) i młodsi (200 m). Wynik to sprawa drugorzęd-
na, bo najważniejsza była rodzinna atmosfera, która panowała 
wśród uczestników. W wydarzeniu wziął udział wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak.

u Poznań: widać ogromne postępy w budowie węzła trans-
portowego Grunwaldzka. Kształtów nabierają m.in. pętla au-
tobusowa i poczekalnia, powstały też wiadukty kolejowe, 
wzdłuż których biegnie kładka pieszo-rowerowa. Z począt-
kiem wiosny zasadzono też 100 drzew. Od strony Poznania 
jest już widoczny szyb windowy oraz schody prowadzące 
pod torami kolejowymi. Podobnie będzie od strony Plewisk. 
Trwa również budowa bezkolizyjnego przejazdu pod to-
rami kolejowymi. Powstająca inwestycja ma odciążyć ruch 
w tej części miasta oraz połączyć różne środki transportu: ko-
lej, autobus, samochód czy rower. Zadanie uzyskało prawie  
70 mln zł dotacji z UE.

u Szydłowo: przy enklawie miododajnej w Zawadzie chętni 
oraz pracownicy miejscowego Urzędu Gminy nasadzili (w czy-
nie społecznym) ponad 600 roślin miododajnych. Enklawa zo-
stała wzbogacona m.in. o lawendę, jeżówkę purpurową, aster 
nowoangielski oraz wiele innych odmian roślin przyjaznych 
pszczołom. „Zachęcamy do odwiedzin naszej przestrzeni w Za-
wadzie i dbania o rośliny miododajne” – czytamy na stronie 
gminy Szydłowo. W trakcie wydarzenia odbył się także turniej 
wiedzy o roślinach miododajnych i małych zapylaczach. En-
klawa i wiele innych działań z zakresu edukacji ekologicznej 
mogły zostać zrealizowane dzięki wsparciu unijnemu w wy-
sokości ponad 440 tys. zł.

u Piła: pozostajemy jeszcze w północnej Wielkopolsce. Przy 
Młodzieżowym Domu Kultury „Iskra” w Pile otwarto Punkt 
Edukacji Ekologicznej. To drugi etap projektu „Eko-edukacja 
w Powiecie Pilskim”, który powiat pilski realizuje razem z nad-
leśnictwami Zdrojowa Góra i Kaczory. Dzięki adaptacji terenu 
wokół budynku MDK „Iskra” powstała ścieżka edukacyjna o te-
matyce ekologicznej, hotel dla owadów, karmniki dla motyli, 
stacja meteo czy oranżeria, w której prowadzone są zajęcia 
z roślinoznawstwa. Ekoinicjatywa uzyskała ponad 1,4 mln zł 
wsparcia z Unii Europejskiej.

u Poznań: zastanawiacie się, 
w jakie stroje są ubrani młodzi 
ludzie na zdjęciu? To słucha-
cze WSCKZiU, którzy testują 
symulator starości – nowe 
urządzenie zakupione dzię-
ki wsparciu z unijnego pro-
jektu „Czas zawodowców BIS 
– zawodowa Wielkopolska”. 
Symulator starości pomaga 
zrozumieć ograniczenia osób 
starszych i pokazuje, że nawet 
wykonywanie podstawowych 
czynności życia codziennego 
może z wiekiem stać się trud-
ne.  MARK

Jak zmienia się region z UE?Siedem lat, siedemset szkół
Cyfrowa rzeczywistość w wielkopolskiej edukacji to laptopy zamiast  
zeszytów i ekrany zamiast tablic.

Cyfrowa szkoła to już nie 
przyszłość, ona już z po-
wodzeniem wkroczyła 

do wielkopolskich szkół. To 
zasługa siedmioletniego pro-
jektu „Cyfrowa Szkoła Wielko-
polsk@2020”. 7 czerwca od-
była się jego gala finałowa 
z udziałem uczniów i nauczy-
li z całego regionu.

Ambitnie
Nie trzeba przekonywać, że 
kompetencje cyfrowe są nie-
zwykle ważne we współczes-
nym świecie. „Dzięki nim mo-
żemy sprawnie korzystać z no-
wych technologii, poruszać się 
w cyfrowym świecie i efektyw-
nie działać w społeczeństwie 
informacyjnym. Tak naprawdę 
otwierają nam drogę do oso-
bistego rozwoju, dostępu do 
wiedzy i zasobów oraz umie-
jętności lepszej komunikacji 
i pracy w różnych dziedzinach 
życia” – tłumaczą eksperci. 

Z tego powodu kilka lat 
temu samorząd województwa 
zdecydował się na realizację 
pionierskiego w kraju projek-
tu z zakresu edukacji cyfro-
wej. Ambitnego zadania pod-
jął się Ośrodek Doskonalenia 
Nauczycieli w Poznaniu, który 
na swój pomysł pozyskał po-
nad 109 mln zł wsparcia unij-
nego z WRPO 2014-2020.

Pierwszym sprawdzianem 
dla projektu „Cyfrowa Szko-
ła Wielkopolsk@2020” (CSW) 
była pandemia. Zakupiony 
sprzęt informatyczny został 
wykorzystany przez szkoły 
do organizacji lekcji zdalnych. 
Dzięki wprowadzeniu systemu 
kształcenia online już przed 
covidowym zamknięciem 
szkół placówki miały możli-
wość wcześniejszego przysto-
sowania się do nauki online.

Skala
Projekt CSW przyniósł widocz-
ne efekty w ponad 700 zaan-

gażowanych placówkach. 
Skorzystało z niego 13 tysię-
cy uczniów i 5 tysięcy nauczy-
cieli. Oprócz laptopów, które 
zakupiono w liczbie ponad 
3 tys., szkoły otrzymały rów-
nież tablety (17 tys. sztuk), 
drukarki 3D, nowoczesne 
aplikacje oraz możliwość in-
terakcji wirtualnej z uczniami. 
Ponadto w sześciuset budyn-
kach szkolnych uruchomiono 
sieć wi-fi, a w ramach projek-

tu powstało 5 profesjonalnie 
wyposażonych tzw. green stu-
diów (małych studiów telewi-
zyjnych).

– Tak wygląda nasz samo-
rządowy projekt „Cyfrowa 
Szkoła Wielkopolsk@2020”, 
który podsumowaliśmy pod-
czas uroczystej gali w Sali 
Ziemi MTP. Dzięki niemu re-
alnie wspieramy w regionie 
szkoły, uczniów i nauczy-

cieli, dając im narzędzia do 
rozwoju – tłumaczy Paulina 
Stochniałek z zarządu woje-
wództwa.

Projekt miał także na celu 
wyrównanie szans edukacyj-
nych w regionie, zapewniając 
szkołom w mniejszych miej-
scowościach takie same moż-
liwości korzystania z nowych 
technologii, jakie są dostęp-
ne dla placówek w większych 
miastach. Dlatego wszystkie 

szkoły otrzymały podobny no-
woczesny sprzęt: tablety, lap-
topy, aparaty cyfrowe, stacje 
meteorologiczne, zestawy do 
nauki programowania i wiele 
innych. Dodatkowo ucznio-
wie i nauczyciele mają dostęp 
do innowacyjnej aplikacji 3D 
z materiałami dydaktycznymi 
z różnych przedmiotów.

CSW nie tylko wspiera ucz-
niów, ale również nauczycieli. 

Pedagodzy uczestniczą w licz-
nych kursach i szkoleniach, 
które przygotowują ich do 
prowadzenia zajęć pozalek-
cyjnych oraz wykorzystania 
nowych technologii. Ponad 
5 tysięcy osób przeszło po-
dobne szkolenia prowadzo-
ne przez wykwalifikowanych 
trenerów i naukowców z Uni-
wersytetu im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu.

Co dalej?
Prace nad kontynuacją pro-
jektu „Cyfrowa Szkoła Wiel-
kopolsk@2030” są już w toku, 
a jej finansowanie będzie po-
chodzić z nowego progra-
mu regionalnego Fundusze 
Europejskie dla Wielkopolski 
2021-2027. Planuje się pod-
nieść jakość edukacji w oko-
ło 600 szkołach poprzez roz-
wój kompetencji kluczowych 
u ponad 5 tysięcy nauczycieli 
i u 13 tysięcy uczniów. 

W planach są również nowe 
inicjatywy, takie jak Wielko-
polska Akademia Talentów 
i Cyfrowa Encyklopedia Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Przewiduje się również stwo-
rzenie centrum kształcenia 
zdalnego w postaci pewnego 
eksperymentu pedagogiczne-
go.  MARK
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Dzięki CSW powstało 5 profesjonalnych studiów telewizyjnych, 
w których młodzi ludzie uczą się dziennikarskiego fachu.

Gala podsumowująca projekt odbyła się 7 czerwca w Sali Ziemi 
MTP.

Projekt CSW przyniósł widoczne 
efekty w ponad 700 zaangażowanych 

placówkach. Skorzystało z niego 13 
tysięcy uczniów i 5 tysięcy nauczycieli
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PODSŁUCHANE PODPATRZONE SPRAWDZONE

– Przepraszam, będę musiał 
wcześniej się wylogować, bo 
wybieramy dyrektora „Dzie-
kanki”, a ja jestem członkiem 
komisji konkursowej – uspra-
wiedliwiał się wiceprzewod-
niczący sejmiku Marek Gola 
podczas czerwcowego posie-
dzenia komisji strategii.

– Rozumiem… A myśla-
łem, że startujesz na dyrektora 
– zareagował przewodniczący 
komisji Henryk Szymański.

– Nie, nie… Jak już, to szy-
kuję sobie tam miejsce w roli 
pacjenta – odparł radny Gola.

Dla mniej zorientowanych 
– „Dziekanka” to marszał-
kowski szpital psychiatrycz-
ny w Gnieźnie.

Organizowane od czasu roz-
woju pandemii COVID-19 
zdalne obrady sejmikowych 
komisji powodowały, że rad-
ni łączyli się online z różnych 
miejsc: domu, biura, po-
ciągu, samochodu, a nawet 
z podróży rowerem czy… 
jazdy na stoku narciarskim. 
O ile nas pamięć nie zawodzi, 
na grzbiecie… konia jeszcze 
jednak żaden przedstawi-
ciel wielkopolskiego suwere-
na się nie zameldował. Aż do 
13 czerwca, kiedy obradowa-
ła Komisja Kultury Fizycznej 
i Turystyki.

– Dzień dobry, witam 
wszystkich i potwierdzam 
obecność na zdalnym posie-
dzeniu – pokazała się w ka-
merze telefonu radna Tatiana 
Sokołowska (ubrana w strój 
i toczek jeździecki), podąża-
jąca swobodnie stępem, i pre-
zentująca poprzez obiektyw 
uroki hipodromu.

– Pięknie, jesteśmy przecież 
na komisji sportu – skwito-
wała krótko szefowa gremium 
Krystyna Kubicka-Sztul.

– Byle nam księżniczka nie 
spadła z tego konia – dodał 
rozbawiony Marek Sowa.

Nic tak nie raduje twórców 
mediów, jak żywy odzew 
odbiorców… Przed miesią-
cem, w czerwcowym wyda-
niu „Monitora”, opublikowa-
liśmy tekst podsumowujący 
25 lat funkcjonowania na-
szego województwa, a w nim 
specjalną ramkę pt. „Ludzie 
wielkopolskiego samorządu 
w liczbach”. Przypomnieliśmy 
w niej, że przez ćwierćwie-
cze mieliśmy: 2 marszałków, 
9 przewodniczących sejmiku, 
22 wicemarszałków i człon-
ków zarządu województwa, 
a także 209 radnych woje-
wództwa. Ta skomplikowa-
na wyliczanka (sporządzo-
na przy użyciu… liczydła, 
kalkulatora i wreszcie pliku 
excel) jest prawidłowa, nie-
mniej podczas gazetowej 
korekty nie usunęliśmy ma-
gicznego słowa „sprawdzić”, 
co z uśmiechem skwitowało 
wielu czytelników, m.in. mar-
szałek Marek Woźniak i wi-
cemarszałek Wojciech Janko-
wiak. Dzięki temu lapsusowi 
wiemy, że poza naszą dwu-
osobową, skromną redakcją, 
ktoś jeszcze do „Monitora” 
zagląda.

Czy samorządowcy (niczym indiańscy… szamani) mogą powstrzymać ulewę i przywołać słońce? – zastanawiali się goście zgro-
madzeni 18 czerwca na rynku w Wągrowcu, gdzie otwarto zawody pt. „Dis+Abled European Summer Games”. W tej trwającej 
tydzień międzynarodowej rywalizacji niepełnosprawnych sportowców wzięło udział blisko 500 zawodników z 12 europejskich 
krajów. Rywalizowano w 10 dyscyplinach: bocci, siatkówce na siedząco, goalballu (piłce dźwiękowej dla osób niewidomych), 
pływaniu, tenisie stołowym, kręglach, kolarstwie ręcznym (handbike), łucznictwie, wyścigach smoczych łodzi i żeglarstwie. 
Gdy prezes Polskiego Komitetu Paraolimpijskiego Łukasz Szeliga zaczął przemawiać, w Wągrowcu lunął deszcz. Padało 15-20 
minut, dopóki na scenie (w mokrym garniturze) nie pojawił się gość wydarzenia Jacek Bogusławski z zarządu województwa, 
który krótkim hasłem: „Niech wygrają najlepsi”, sprawił, że chmury… rozstąpiły się. A nad miejskim rynkiem pojawiło się słoń-
ce, które pozwoliło zawodnikom, działaczom i gościom szybko wysuszyć ubrania w ten upalny dzień.

PODLANE DESZCZEM I WYSUSZONE
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„Inna strona samorządu” zagościła na naszych łamach ponad  
15 lat temu i od tego czasu niezmiennie cieszy się uznaniem  

czytelników.  Postanowiliśmy odkurzyć stare roczniki  
i przypomnieć, co przykuwało – czytelników i naszą – uwagę 

przez minione półtorej dekady.

USŁYSZANE  XII 2013

USŁYSZANE  I 2014

PODPATRZONE I PODSŁUCHANE  I 2011

Stęskniliście się za Zbignie-
wem Ajchlerem w tej rub-
ryce?

Fakt, znany ze specyficz-
nego języka radny dawno tu 
nie gościł. Nie, żeby nie było 
o czym pisać, oj nie! Wielo-
krotnie po kolejnych bon mo-
tach Ajchlera byliśmy naga-
bywani, czy o tym napiszemy. 
Dawaliśmy dzielny odpór tym 
żądaniom. Jednak podczas li-
stopadowej sesji sejmiku rad-
ny był w tak dobrej formie, 
że nie możemy nie zacyto-

wać choć kilku doniosłych 
stwierdzeń:

– Trzoda ledwo dyszy! (to 
podczas dyskusji o… norkach).

– Sytuacja jest patogenna.
– Będę optował przy swo-

jej opcji!
– Nie można powiedzieć, 

że tylko parę osób ma pana-
ceum na prawidłowe pisanie 
wniosków.

I nasz faworyt wśród afo-
ryzmów radnego: – Życie jest 
bezcenne… Na tym świecie 
przynajmniej.

Grudniowe posiedzenia Ko-
misji Budżetowej należą do 
tych o najwyższej wadze, 
wszak decydują się losy wo-
jewódzkich finansów na ko-
lejny rok. Członka tego gre-
mium i szefa sejmikowego 
klubu PO Rafała Żelanow-
skiego co innego jednak tym 
razem zajmowało.

– Samochód mi się popsuł 
– oznajmił, wchodząc spóź-
niony.

– Nic się nie martw! – po-
spieszyli z dobrymi radami 
komisyjni koledzy. – Kupisz 

nowy. Marek ci doradzi, jaki 
wybrać, a Janek – jak to sfi-
nansować.

To była aluzja do siedzą-
cych obok radnych: Niedba-
ły (w przeszłości właściciela 
znanego salonu samocho-
dowego) i Grześka (prezesa 
jednego z banków spółdziel-
czych).

Padła jednak i bardziej 
śmiała propozycja, nawiązu-
jąca do szalejącego za okna-
mi „Ksawerego”: – Postaw 
auto pod drzewem! Może się 
złamie?

Podczas inauguracyjnej sesji sejmiku IV kadencji, w trakcie 
jednej z przerw potrzebnych na liczenie głosów, przewodni-
czący sejmiku Lech Dymarski narzekał, że gazety już wcześ-
niej w przesądzającym tonie pisały o składzie nowego zarzą-
du województwa i prezydium sejmiku, nieco pomijając moc 
sprawczą radnych.

Radny Waldemar Witkowski musiał się włączyć: – Zwra-
cam uwagę, że najlepiej zorientowany w tym, co się stanie, 
był pan wojewoda, bo ma ze sobą listy gratulacyjne z odpo-
wiednimi nazwiskami!

– Ale miałem w kilku wersjach – pospieszył z wyjaśnieniem 
wywołany do tablicy Piotr Florek.

– No, zgrabnie pan wojewoda wybrnął – uznał Lech Dy-
marski.

Przerwy podczas tej sesji w ogóle były ciekawe. Podczas jed-
nej z nich (potrzebnej na przygotowanie kart do głosowania), 
zniecierpliwiony długim czasem oczekiwania przewodniczą-
cy Dymarski zaapelował: – Czy komisja skrutacyjna może już 
ogłosić wyniki?!

– Ale… nie było jeszcze głosowania – zauważył nieśmia-
ło ktoś z sali.
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Marek Gola nie będzie dyrek-
torem „Dziekanki”…
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Stępem na komisję…

– Żeby spadła, musiałaby 
nosić imię Anna – żartował 
dalej Jerzy Lechnerowski.

– Oj tam, podejrzewam, 
że koleżanka Tatiana potrafi 
świetnie jeździć konno – po-
spieszyła z ripostą, podsumo-
wując dyskusję, przewodni-
cząca komisji.

Z kronikarskiego obowiąz-
ku dodajmy, że już po zakoń-
czeniu posiedzenia do redak-
cji „Monitora” dotarły inne 
fotki od radnej amazonki, 
potwierdzające, że jeździecki 
trening zakończył się szczęś-
liwie (bez upadków) i w do-
brym nastroju.


